
Liikumine „Aitab valelikust poliiti-
kast” korraldas peaministri kodulin-
nas Reformierakonna sünnipäevaks 
RE-vastase miitingu. Lugupidamist 
tuli nõudma sadu inimesi. lk 7

„Oravatelt” nõuti 
austust ja küpsust

13 Eesti ühiskonnategelast, nende 
hulgas Marju Lauristin, Rein Raud 
ja Indrek Tarand, paluvad anda 
allkirja demokraatia kaitseks. „Kui 
kodaniku ainus võimalus poliiti-
kat mõjutada ongi iga nelja aasta 
tagant toimuvad valimised, siis on 
demokraatiast järele jäänud tühi 
kest” ja „Erakondlikust on saanud 
ühiskondliku vastand,” kirjutavad 
nad. lk 4

Eesti kunstiloo 
lüngad täituvad
Tartu kunstimuuseumile kukkus suve 
hakul sülle eesti kunstikorüfee Endel 
Kõksi arhiiv, mida üle vaadates sel-
gus, et Kõks kirjutas põhjalikku raa-
matut Pallasest ja pagulaskunstist. 
Arhiivi uurimine jätkub. Kas leitakse 
ka käsikiri? lk 13

Prokurör:  
mitme Eesti  

jalgpalliklubi  
mängijad on 

kihlveopetised

Hind EEstis 1,15 EURot | Välismaal 2,10 EURot | nR 261 | kolmapäEV, 14. noVEmbER 2012

01.11–14.11.2012

228

Tallegg 
jahutatud broiler
kg

tavahind 2.79

-18%

Kolmapäev 14.11 Päevapakkumised

www.selver.euFotodel on illustratiivne tähendus. Pakkumised kehtivad kuni kaupa jätkub.

Head pakkumised

054

Vici
krabimaitseline liha
150 g

3.60/kg
tavahind 0.84

-35% -41%115

Garnier
šampoon 250 ml või palsam 
Ultra Doux 200 ml, erinevad

4.60/L / 5.75/L
tavahind 1.95

139

Ajax 
üldpuhastusvahend 
Disinfection 2in1, 1 L

tavahind 2.30

-39%

Demokraatia 
kaitseks: Harta 12

Eesti jalgpalliväljakutel käib mitu mängu korraga. Kui äsja jäi hulga narkootiku-
midega vahele esmaspäevani Nõmme Kaljus palli veeretanud Oliver Konsa, siis 
nüüd uuritakse Narva Transi mängijatest hargnema hakanud petuskeemi. lk 2–3 
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Kihlveopettuste kahtlustus on esitatud kuuele Narva Transi mängudest 
kasu saanud isikule, kelle hulgas on nii mängijaid kui ka nende seltsi-
mehi, kuid lähinädalatel kasvab see arv mitmekordseks.

Narva jalgpalluritest alguse saanud kihlveo mull  
ähvardab haarata suure osa Eesti jalgpallist

Lastetoetus soomest

Tüüpiline Soomest lastetoetust 
saav välismaalane on pärit Ees-
tist, kirjutab Soome Yleisradio 
uudisteportaal. 
Kokku maksid põhjanaabrid las-
tetoetust ümmarguselt 14 500-

le Euroopa Liidu riikidest või 
Norrast, Islandilt või Šveitsist 
Soome tulnud perele ja vaid 
1400-le Soomest teistesse riiki-
desse kolinule. Yleisradio uudis-
teportaal

Kõigest aasta tagasi oli Eesti jalgpall paljude 
lemmik. Koondise hästi võideldud EM-valik-
mängud andsid selleks kõigiti põhjust. Isegi 
ebaedu korral jätsid võitluslikud mängijad hea 

mulje. Kui ka kõik pärastpoole enam nii hästi ei suju-
nud, pakkus Nõmme Kalju esmakordne Eesti meistri 
tiitli võit alles nädalapäevad tagasi eduelamust. Kesk-
pärasest klubist oli aastatepikkuse püsiva tööga saanud 
meeskond, mis pääseb Euroopasse. 

Kuid viimased päevad on toonud Eesti kodusesse jalg-
palli kaks väga ebameeldivat (ehkki eraldiseisvat) uudist, 
mis ala enese sportliku ja võitlusliku vaimuga kuida-
gi kokku ei sobi. Kõigepealt esmaspäevane Nõmme Kal-
ju ründaja Oliver Konsa vahistamine narkokuriteos kaht-
lustatavana, mis jahmatas ilmselt paljusid. Sellele järgnes 
midagi veelgi ulatuslikumat ja jalgpalli enesega tiheda-
malt seotut – nimelt kahtlustatakse kuut Narva Transi klu-
biga seotud inimest kihlveopettustes ja asja uurib proku-
ratuur. See tähendab võimalust, et üks või teine mängija 

võis täpsema kihlveoen-
nustuse nimel tulemust 
oma meeskonna kahjuks 
mõjutada.  

Sport peab sihtima 
„kiiremini, kaugemale, 
kõrgemale”. Kui ta seda 
ei tee, kui lisandub liiga 
palju hämaraid faktoreid 
ja spordist saab teater, 

kus tegelaste rollid selguvad kunagi hiljem või ei selgugi, 
kaotab ta oma pingest palju. Kui vaatajad varsti enam ei 
usu, et mäng ongi mängitud parima võimaliku pingutuse-
ga, siis mis on asja mõte? 

Jalgpallis on palju elevust ja ühteliitmist, mida teistelt 
aladelt, ütleme sportvõimlemisest või laskmisest ei leia. 
Paraku on jalgpallis ka palju pahesid, mis tulenevad seal 
ringlevast rahast, mängijate ahnusest, edevusest ja tühi-
susest ning fännimasside toorusest. Kuid jalgpall püsib 
koos vaid siis, kui vajalik draama on vaatajaile veenev. 
Jah, kihlveopettused on levinud ka suurtes jalgpallimaa-
des. Sealgi reageeritakse neile ülima karmusega. Ent on 
tõsiasi, et selliseid pettusi on lihtsam kahtlustada kui tões-
tada. Kuid spordiala tervise seisukohalt piisab juba kok-
kuleppekahtlusest – ta tahtiski palli selja taha lasta! – ja 
spordivaim sulab kiiresti. Kui mäng asendub filmiga, mil-
lele on garanteeritud õnnelik lõpp, siis tasub ju pigem jää-
da truuks seebikatele. Nende pärast pole vaja diivanilt 
lahkuda.   

Sportlastel on ühiskonnas oma roll: pakkuda inspirat-
siooni noortele. Mis inspiratsiooni annab mängija, kes 
oma vannitoa sisustusele mõeldes palli sihilikult selja taha 
laseb? 1

Andke meile
jalgpall tagasi

Uskumatu kilplaslikkus

Aastast 1905

Vihma sajab ladinal. Jalutan mööda heas korras kõnni-
teed bussipeatuse poole. Äkki imestan, miks mind jäli-
tab kõnniteel sellise vihmavalingu ajal tänavapuhas-

tusmasin, vesi paagist niigi sillerdavale tänavale loksumas.
Aga sellest ei ole veel küllalt. Plädisevas vihmasajus roo-

mab mööda autotee serva ka õige suur, mitmetonnise paa-
giga tänavapesuauto. Puhastusmasin peatub ja üllatus mis-
sugune, soristab mitu tonni paduporist vett tänava lõppu, 
otsapidi ka kõnniteele maha. Tekib paras mudajärv.

Kas mäletate veel, millise linna linnapea algatas 2006. aas-
tal rohelise pealinna liikumise? Kui ei, siis meenutan: Tal-
linna. 1 Kadri Paas

Juhtkiri

repLiik

Lk 4: Liisingufirmad rikuvad vastutustundliku laenamise põhi-
mõtteid, kirjutab Andres Sooniste.

Draamast
Kui jalgpallil on ette-
määratud lõpp, siis 
tasub pigem jääda 
truuks seebikatele.

Kõigest päev pärast värske 
Eesti meistri Nõmme Kalju 
jalgpalluri Oliver Konsa nar-
kokuritegudes kahtlustatuna 
vahistamist tabas Eesti jalg-
palli järjekordne skandaal, kui 
riigiprokuratuur teatas kuue-
le Narva Transiga seotud isi-
kule kahtlustuse esitamisest. 
Kui Konsa juhtum tuli kõigi-
le üllatuseks, siis Narva Tran-
si mänge saatvatest anomaalia-
test on räägitud juba aastaid.

Eesti Päevalehega suhel-
nud ja jalgpalliga hästi kur-
sis olevate inimeste sõnul on 
tegu üha hoogu võtva lume-
palliga, mis ähvardab peale 
esialgu kahtlustuse saanud 
kuue mängija puntrasse keera-
ta mitu korda rohkem mängi-
jaid ja mitte ainult Narva jalg-
palliklubist, vaid ka mitmest 
teisest Eesti jalgpalliklubist.

Ka riigiprokurör Piret Paukš-
tys kinnitas Eesti Päevalehe-
le, et lähipäevil ja -nädalatel 
täieneb kahtlustatavate ring 
kindlasti. „Uurimine on alles 
küllaltki algusjärgus ja see-
tõttu ei tahaks me üksikasja-
likult seda skeemi lahti rääki-
da,” sõnas Paukštys.

Liidul on oma uurimine
Jalgpalliliidu pressikonve-
rentsil sõnas liidu president 
Aivar Pohlak, et liidu ja pro-
kuratuuri koostöö kõnealuse 
juhtumi lahtiraiumiseks algas 
eelmisel aastal ja praegu vaeb 
liidu enda distsiplinaarkomis-
jon tunduvalt suurema hulga 
jalgpallurite keelatud tege-
vust. „Jalgpalliliidul on oma 
tegevus käimas, mis pole seo-
tud ainult Narva Transiga, 
kuid mul pole pädevust öel-
da nimesid ja nii detailset infot 
pole ka distsiplinaarmenetlus-
te raames mõistlik ka anda,” 

sõnas Pohlak ja lisas, et eel-
kõige ärhvardavad karistused 
mängijaid, aga mitte klubisid.

Prokurör Paukštys lisas, 
et kihlveopettuse kahtlustus 
puudutab praeguste andme-
te järgi vaid Eesti meistriliigas 
peetud mänge, kuid tegemist 
oli süsteemse ja regulaarse 
skeemiga. Kui paljudes män-
gudes uurijad pettuse tuvas-

tasid, ei soostunud ta siiski 
täpselt avaldama, kuid ütles, 
et pettuste ajalugu ulatub 
tagasi juba 2011. aasta keva-
desse. Paukštys lisas, et klu-
bi treenerid, juhid ja omani-
kud pole vähemalt eilse seisu-
ga skeemi kaasatud. Küll aga 

andis ta küllalt kindla sõnaga 
mõista, et uurimine ei puudu-
ta tegelikult ainult Transi. „Ma 
jälle ei tahaks arve välja öel-
da. Pigem jääksin selle juur-
de, et kahtlustatavate ja seo-
tud klubide arv võib suurene-
da,” ütles ta. Üheks põhjuseks, 
miks ta ei soovi teiste klubide-
ga seotud pettustest veel rääki-
da, nimetas prokurör ka seda, 

et klubisid endid 
pole nendega veel 
tutvustatud. 

Skeemi järgi ei 
teeninud pettustes 
osalenud mängijad 
protsenti panustest, 
vaid igalt mängult 

konkreetse summa. Läbi käinud 
raha ja mängijate teenistus kva-
lifitseerub prokuröri sõnul suu-
re ulatuse alla, kuid täpsemat 
mastaapi ta ei avaldanud. Pauk-
štyse väitel on pettustega seo-
tud nii konkreetsed jalgpallurid 
kui ka nendega seotud vahen-

-1- Kihlveosobingutega on seostatud kuut Narva Transi mängijat, nende seas on ründaja Maksim Gruznov (punases). -2- Mainitud on ka Vladislav Ivanovi nime. Fotod: Sergei Stepanov

Levib jutt FC Viljandi võima-
likust hääbumisest sama 
kihlveopettuse tagajärjel.

Lätis kukkus Lennuk aLLa

Eile pärastlõunal kukkus Riia 
lähedal alla neljakohaline väi-
kelennuk, hukkusid Eestist pärit 
piloot ja piloodieksamit soori-
tav Venemaa kodanikust len-
nuõpilane. Läti tsiviillennun-

duse agentuuri direktori Maris 
Gorodcovsi sõnul oli piloot 
väga suurte kogemustega len-
dur. Lennuk on peaaegu uus ja 
ilmaolud lendamiseks ideaalilä-
hedased. Delfi

1 2



3
U

u
d

ise
d

Eesti Päevaleht | kolm
apäev, 14. novem

ber 2012 
Toim

etaja: M
aris M

eiessaar, tel: 680 4400, e-post: uudised@
epl.ee

Nüüd on aeg 
otsustada!
Avatud turu paketi valimine on lihtne ja mugav. Eelista 
kodumaist energiat  ning sõlmi leping 9. detsembriks.  
Võid võita terveks aastaks tasuta elektri!

Klienditelefon 1545

Loosimised toimuvad igal nädalal.

AVATUD TURU HINNAPAKETID

Sobib, kui puudub vajadus
elektrikulusid ette planeerida.

Sobib, kui elektrihinna stabiilsus 
ei ole esmatähtis.

Sobib, kui peate oluliseks 
elektrihinna stabiilsust ja soovite 
elektrikulusid ette planeerida.

MUUTUV
ehk 100% hinnast
sõltub elektribörsist

KINDEL
ehk 100%
fikseeritud hind

KOMBINEERITUD
ehk 50% fikseeritud 
hind ja 50% hinnast
sõltub elektribörsist

Narva jalgpalluritest alguse saanud kihlveo mull  
ähvardab haarata suure osa Eesti jalgpallist

OSSIPENKO VALLUTAB

Tallinna prügiveoturule sisene-
nud Nikolai Ossipenko sai enda 
kontrolli alla Eesti suuruselt 
kolmanda prügivedaja Adelan 
Prügiveod ja tõusis pealinnas 
suurimaks tegijaks. Äripäev

ÕPETAJA ASEMELE VIDEO

Hiiumaale jääb reformi tulemu-
sena ilmselt üks mitme õppe-
suunaga riigigümnaasium, mille 
puuduvaid aineõpetajaid kavat-
seb ministeerium kompenseeri-
da videoloengutega. Hiiu Leht

TULEMAS ON SOTSIDE ÜLDKOGU

Sotsiaaldemokraatliku Erakon-
na (SDE) Tallinna piirkonna üld-
kogu toetas eile senise esimehe 
Sven Mikseri kandidatuuri era-
konna esimehe kohale. 
Aseesimehe kandidaadina 

nähakse riigikogulast ja Tallin-
na piirkonna esimeest Andres 
Anveltit. SDE üldkogu, mille käi-
gus valitakse uus erakonna juht-
kond, toimub 25. novembril 
Tartus. EPL

••• Suurfirmade Google’i ja 
Microsofti finantsinformatsioon, 
mida firmad on siiamaani sala-
duses hoidnud, võib kohtuasja 
tõttu välja tulla.

Täna
digilehes

-1- Kihlveosobingutega on seostatud kuut Narva Transi mängijat, nende seas on ründaja Maksim Gruznov (punases). -2- Mainitud on ka Vladislav Ivanovi nime. Fotod: Sergei Stepanov

dajad. „Jalgpallurid olid täide-
viijad, kelle ülesanne oli tagada 
see, et kontorites panustatu ka 
väljakul toimuks. Pettusi ennast 
panid toime teised isikud,” sel-
gitas ta. Kihlveokontorid, kus 
panuseid tehti, olid välismaised.

Narva Trans ja nende män-
gudel toimuv on viimastel aas-
tatel saanud juba jalgpallifolk-

loori osaks – alates riskivabast 
teenimisvõimalusest suvistel 
Euroopa karikasarjamängu-
del nende kahjuks ennusta-
des kuni ootamatute omavä-
ravateni ja punaste kaartideni 
–, ent nüüd on alust arvata, et 
Eesti meistriliiga kihlveopettu-
sed ei piirdu sugugi ainult pii-
rilinna mängijatega.

Praegu levib kuluaarides 
jutt FC Viljandi võimalikust 
hääbumisest sama kihlveo-
pettuse tagajärjel, aga ka mit-
mest teenelisest Narva jalgpal-
lurist, kellele vähemalt luba-
duste kohaselt võidakse nüüd 

kehtestada eluaegne võistlus-
keeld. Omavahelistes vestlus-
tes on mainitud Narva Transi 
ühe kuulsama ründaja Mak-
sim Gruznovi, Soomest pet-
tusekahtluste tõttu sule sappa 
saanud Aleksandr Kuliku ning 
suve keskel Sillamäe Kalevis-
se kolinud ja Eesti meistrilii-
ga parima väravaküti tiitli saa-
nud Vladislav Ivanovi nime.

Miks liit Transi ei karista?
Märtsis 2010, kui Narva Trans 
osales suures kihlveoskandaa-
lis, määras jalgpalliliit klubi-
le distsiplinaarkaristuseks tin-
gimisi meistrivõistlustelt ja 
eurosarjast eemaldamise sel-
ge klausliga – kuni järgmise 
juhtumi ilmnemiseni.

Järgmine ja ülejärgminegi  
juhtum on ammu käes. Miks 
jalgpalliliit ei pööra karistust 
täitmisele? Liidu infojuht Mih-
kel Uiboleht selgitab: „Sel esi-
mesel korral, kui Transi tin-
gimisi karistasime, ei olnud 
meil seda kogemust, mis meil 
on täna.”

Selle kogemusega viitab 
ta Lätis juhtunule. Nimelt 
karistas sealne alaliit samuti 
mitmeid kordi kokkuleppe-
mängude ja kihlveopettuste-
ga vahele jäänud Daugavpil-
si Dinaburgi liigast väljaheit-
misega, toetudes seejuures 
UEFA-st saadud mängude sei-
re tulemustele ehk nn Sportra-
darile. Seesama süsteem näitas 
punast tuld ka 2010. aasta Nar-
va Transi mängudele. 

Dinaburg polnud karis-
tusega rahul ja pöördus rah-
vusvahelisse spordiarbitraa-

ži, kus kaalukauss 
hakkas nende poo-
le kalduma. „Kuna 
alaliit oli seda võit-
lust kaotamas, läk-
sid nad välja kok-
kuleppele ja võtsid 
mängijatele määra-

tud karistused tagasi. Klubi 
ise oli küll selleks ajaks juba 
kadunud, kuid samad tüübid 
lõid lihtsalt uue klubi ja jätka-
vad tänapäevani Läti kõrglii-
gas,” räägib Uiboleht.

Taluvuse piir
Tema sõnutsi on Eesti vutiliit 
valinud aeganõudvama takti-
ka, kuid loodab, et jõuab sel-
lega konkreetse tulemuseni – 
selleni, et tegelikke süüdlasi 
õnnestub karistada. „Suheldes 
UEFA, FIFA ja kihlveopettusi 
uurivate spetsialistidega tehti 
meile selgeks, kuidas tuleb sel-

Jalgpallurite ülesanne oli 
tagada see, et kontorites pa-
nustatu ka väljakul toimuks.

KRONOLOOGIA

Kihlveopettusi Eesti jalgpallis 
•• 25. juuli 2012: Tallinna Kalev 
lõpetas lepingu väravavaht Sta-
nislav Tokareviga, keda kahtlus-
tati kihlveopettuses.
•• Suvi 2011 : Nii Narva Transi kui 
ka Tallinna Ajaxi jalgpalliklubi lii-
gamängude puhul räägiti ajakir-
janduses korduvalt kokkuleppe-
mängudest ja kihlveopettustest. 
•• 18. november 2010: Eesti jalg-
palliliidu distsiplinaarkomisjon 
diskvali� tseeris kihlveopettuste 
tõttu kaheks aastaks Narva Tran-
si mängija Sergei Mitini ja esiliiga-
klubi Tallinna Legioni palluri Mak-
sim Aleksejevi. Teine Legioni män-
gija Mihhail Lavrentjev diskvali� t-
seeriti kaheks aastaks tingimisi.
•• 1. juuni 2010: Sillamäe Kalev 
kaotas liigamängu Tallinna Leva-
diale 1 : 3. Hiljem tuli UEFA-st tea-
de, et tulemusega oli manipulee-
ritud ja tegemist oli kihlveopet-
tusega. 
•• 31. märts 2010: Jalgpalliliidu 
juhatus karistas Transi tingimisi 
eurosarjast ja meistrivõistlustelt 

eemaldamisega järgmise juhtumi 
ilmnemiseni. Vutiliidu juht Pohlak 
põhjendas tingimisi karistust soo-
viga mitte hävitada Transi jalgpal-
liklubi, sest osa mängijaid olevat 
süütud – kahtlus lasus kuuel pal-
luril. Klubi president Nikolai Bur-
dakov väitis, et tal puuduvad tõen-
did kellegi karistamiseks.
•• Kevad 2010: UEFA Betradari 
süsteem tuvastas kihlveopettu-
sed Transi 0 : 3 kaotuses Levadia-
le ja 0 : 1 allajäämises Kohtla-Jär-
ve Lootusele. Peale selle ilmnes 
UEFA saadetud dokumentidest, 
et manipuleeritud oli kuuest vii-
masest Transi euromängust viie 
kohtumise tulemustega.
•• 19. november 2008: Jalgpalli-
liidu juhatus karistas Tartu Maag 
Tammeka meeskonna pallurit 
Artur Ossipovi kihlveopettuste 
eest kolmeaastase mängukeelu-
ga ja FC TVMK mängijat Vladislav 
Gussevit kaheaastase keeluga.
•• 19. oktoober 2008: Soome 
klubi Rovaniemi Palloseura val-

landas kihlveopettuse kahtlu-
se tõttu päevapealt Eestist pärit 
Aleksandr Kuliki, kes nüüd kuu-
lub Narva Transi meeskonda.
•• 14. juuni 2008: Tallinna Kalev 
kaotas Sillamäe Kalevile 2 : 5, klu-
bi kahtlustas oma kahe mängija 
kihlveopettust. Politsei algatas 
kelmuse paragrahvi alusel krimi-
naalmenetluse, kohtusse asi ei 
jõudnud. Pohlaku andmeil tege-
les pettuse organiseerimisega Bal-
timaade-sisene kett, mis oli seo-
tud ka Balkani kurjategijatega.
•• 1.juuli 2007: TVMK kaotas 
Intertoto sarja korduskohtumise 
Espoo Honkale 2 : 4. Hiljem sel-
gus, et kihlveokontorites oli män-
gu ajal panustatud ebanormaal-
selt palju TVMK kaotusele.
•• 2. oktoober 2005: Tartu Mer-
kuur kaotas meistriliigas autsai-
derile Tallinna Dünamole 1 : 2. 
AS Spordiennustus kahtlustas, et 
kaotati meelega, ja tegi politseile 
avalduse, politseiuurimine taht-
likku kaotust ei tuvastanud.

le pahega võidelda, et see ka 
tulemusi annaks. See, mis täna 
toimub, on vaid vaheetapp.”

Uiboleht loodab, et kui asi 
läheb kohtusse, saadakse pro-
kuratuurist andmed, kes män-
gijatest on mis tegudega hak-
kama saanud, ja seejärel saab 
määrata karistusi. „Endiselt 
on võimalik ka klubi maha-
võtmine, kui selgub, et asja-
ga on seotud ka klubi juht-
kond. Loomulikult on kuskil 
taluvuse piir.” Uibolehe sõnut-
si võtab sääraste tegude välja-
selgitamine ja süüdlaste karis-
tamine väga kaua aega. 

„Kuigi jalgpallis võib karis-
tuse määramine olla lihtsam 
kui kohtus, on meilgi siiski 
vaja kindlaid tõendeid või tun-
nistusi, mille alusel neid karis-
tusi määrata,” sõnab ta. Täna-
seks on liidul tema jutu järgi 
kogutud arvestatav hulk oma 
tõendeid, mille alusel saab 
patustajaid distsiplinaarkor-
ras karistada ka siis, kui pro-
kuratuuri uurimine kohtus-
se ei jõuagi. „Aga me ootame 
enne prokuratuuri uurimise 
tulemused ära, sest me eelda-
me, et neil on meist rohkem 
infot.” 1



MEELELAHUTUSEST

Selline lähenemine, nagu tegi-
me 1990-ndatel, et on fono-
gramm ja suumaigutamine, see 
on ajalugu, see unustage ära. 
IGOR MAASIK ALIAS ONU BELLA (TARTU EKSPRESS)  
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EETIKAKOODEKSITEST

Inimene, kes ei ole kuna-
gi kuulunud riigikokku, 
ei suuda ka kõige pare-
ma moraalse kujutlusvõi-
me olemasolul ette kuju-

tada eetilisi dilemmasid, 
mis tulevad riigikogulase 
töös reaalselt ette.
TTÜ TÖÖSTUSPSÜHHOLOOGIA INSTITUUDI 

TEADUR AIVE PEVKUR (ERR)

NÕUKOGUDE PÄRANDIST

Nürimeelse venestaja 
Karl Vaino ajal oli par-
teiaparatšiku karjääri 
valimine võimalik vaid 
teatavate isiksuseoma-

duste juures, mida 
tänapäeval omistatak-
se „moraalsetele värd-
jatele”. 
POLITOLOOG REIN RUUTSOO (DELFI) 

Xxxxxxj hxxxxxj

Tervishoiutöötajate 
streigiga on elavne-
nud noorte arstide 
teemaline arutelu: 

miks nad ei taha minna maa-
konnahaiglatesse? Miks lähe-
vad noored arstid Soome? 

Tasapisi on aru saadud, et 
põhiline probleem on ebakind-
lus nii tulevase töökoha, pal-
ga, suhtumiste kui ka eluko-
ha osas. Lihtsalt rahaga (lähte-
toetus) ja ministri kinnitusega, 
et maakonnahaiglad ei kao, 
noorarste maakonnahaiglates-
se ei meelita. Noorarstide usal-
dust on kõigutanud arusaama-
tud � nessid eelmises haiglavõr-
gu arengukavas. 

Enne uue kava tegemist on 
kasulik järele vaadata, mida 
head oli eelmises ja mis veelgi 
tähtsam – millised olid vead. 
Suures plaanis olid nii Hospi-
tal Masterplan kui ka haigla-
võrgu arengukava 2002 kind-
lasti positiivsed dokumen-
did, kuid meepotis on mõni 
tõrvatilk. Haiglatele ei kinni-
tatud tegelikkusele vastavaid 

LIISINGUFIRMAD rikuvad vastutustundliku laenamise printsiipeHAIGLAVÕRGU arengukava määrab noorte arstide karjäärivaliku

Vast utustundetu
laenamise ABC

Miks arstid ei taha
maakonnahaiglasse? 

HILLAR METSA METSIK MAAILM

Andres 
Sooniste
tarbijakaitseameti peadirektor

Peeter
Laasik
arst ja sotsiaalministeeriumi 
abiminister 2005–2007 

teeninduspiirkondi. Kui alg-
ses variandis oli ette nähtud, 
et Valga inimesed peavad osa 
arstiabi järele minema Võrru ja 
Saaremaalt Pärnusse, siis see 
oli selge möödalaskmine. 

Teine probleem oli tõsiasi, 
et kuigi mitme haigla teenin-
duspiirkonnad olid elanike 
arvult praktiliselt ühesuuru-
sed (näiteks Jõgeva ja Võru), 
sai üks neist üldhaiglaks, tei-
ne pidi leppima aga kohaliku 
haigla staatusega. Põhjenda-
da seda umbes 15-kilomeetri-
se kaugusega Tartust on väga 
suur lihtsustus. Kiirabiautos ei 
ole 15 lisakilomeetril patsiendi 

jaoks mingit tähtsust.
Kolmanda probleemi 

nimeks võiks olla: „Nr 56 
pintsak võib sobida 100-kilo-
sele mehele, kuid 40-kilosele 
mehele on selline pintsak kind-
lasti suur.” Narva ja Haapsalu 
haigla on üldhaiglad, mõlema-
le peaks sobima „nr 56 pint-
sak”, kuid nende teenindus-
piirkonnad erinevad peaaegu 
kolm korda. Haapsalu haig-
la teeninduspiirkond on vei-
di alla 30 000 elaniku, Narva 
haigla teeninduspiirkonnas on 
ligi 80 000 elanikku.

Uue haiglavõrgu arengu-
kava loomisel tuleks kehtesta-

da realistlikud teeninduspiir-
konnad: tavaliselt maakonnad, 
pidades tõelisteks keskusteks 
vaid Tartut ja Tallinna. Erakor-
ralise töö poolest saavad olla 
erandiks vaid saared.  

Vältida politiseerimist
Teine põhimõtteline muuda-
tus oleks detsentraliseerimine, 
seda nii eriarsti vastuvõtu, päe-
vakirurgia kui ka mõne plaa-
nilise statsionaarse töö osas. 
Taastusravi, geriaatria, hool-
dusravi ja üldsiseeriala voo-
dikohtadest on meil puudus. 
Rõhuv osa neist võiks olla 
maakonnahaiglates. Samas on 
erakorralise arstiabi puhul jää-
nud vaid mõni optimeerimine: 
väiksemates maakonnahaigla-
tes võib nädalalõppudel era-
korralise opereerimise lõpeta-
da, sest operatsioonide arv on 
väga väike.  

Haiglavõrgu arenguka-
va koostajad on tervishoiu-
korralduse spetsialistid, aga 
otsustajad juba poliitikud ehk 
valitsus.

Kõik on korras seni, kuni 
otsustajad ei deformeeri liig-
selt tervishoiukorralduse põhi-
mõtteid. Kui aga on tugev 
poliitiline tahe ja muude-
takse sektori jaoks arusaada-
vaid põhimõtteid, siis tekibki 
arengukava, mille üle ei tun-
ne keegi suurt rõõmu. See teki-
tab noorarstides ebakindlust 
nii maakonnahaigla tuleviku, 
palga, kui ka elukoha suhtes, 
ning võib realiseeruda laeva-
piletis Soome. 1

Eestis on lisaks pan-
kadele üle 200 ette-
võtte, kes tegelevad 
tarbijatele laenu-

raha andmisega. Hiljutised 
uuringud näitavad selgelt, et 
majanduskriisi põhjused ei ole 
tegelikus elus suurt osa sellest 
turust kuidagi kainestanud ja 
vastutustundlikust laenami-
sest räägivad heal juhul vaid 
seadusandjad. Kurb on ka 
fakt, et pohmell selles sektoris 
jääb põdemiseks peaasjalikult 
tarbijale ja sotsiaalabi kaudu 
maksumaksjatele.

Tarbijakaitseamet tegi eel-
misel kuul vastutustundli-
ku laenamise nõuete täitmise 
kontrolliks uuringu� rma abi-
ga 87 pimeostu. Valim ulatus 
järelmaksuandjatest ja kiirlae-
najatest kuni krediidi peale 
mobiiltelefone müüvate � rma-
deni. Lisaks kordas amet oma 
jõududega mullu läbiviidud 
liisingusektori kaardistamise 
uuringut. Selle töö tulemusel 
võib välja tuua „vastutustun-
detu laenamise ABC”, mille-
ga rikutakse tarbijate kait-
seks ning  ülelaenamise välti-
miseks Euroopa Liidus paika 
pandud vastutustundliku lae-
namise põhimõtteid. 

Euroopa Liit on järjest 
karmistanud krediidiandjate-
le seatud reeglistikku. Vas-
tutustundliku laenami-
se põhimõtted jõudsid 
2011. aasta juulis võla-
õigusseaduse kaudu ka 
Eesti publikuni. Esiteks 
pani see krediidiandja-
tele kohustuse kontrol-
lida ja veenduda tarbijate 
maksevõimes. Teine kohus-
tus sidus krediidipakkuja 
ülesandega anda enne lepin-
gu sõlmimist tarbijale piisa-
valt selgitusi ning võimalda-
da tal konkreetse pakkumise 
tingimusi võrrelda teiste � rma-
de pakutavaga. Selleks töötati 
välja ühtne teabelehe vorm ja 
lehe jagamine tarbijatele muu-

deti kõikidele sektoris tegutse-
jatele (kaasa arvatud liisingu 
ja järelmaksuandjad) kohus-
tuslikuks. 

Aga nüüd siis uuringutu-
lemuste juurde. Oli jahma-
tav kuulda, et teabelehega ja 
lepingutingimustega tutvu-
miseks ei anta tarbijatele näi-
teks liisingu taotlemise puhul 
võimalust isegi mitmekordsel 
nõudmisel. Sisuliselt keeldu-
takse meile seadusega antud 
õiguse täitmisest.

Veelgi äraspidisem on asja-
olu, et samasse gruppi kuulu-
vad ettevõtted panganduses 
saavad teabelehe andmisega 
enam-vähem probleemideta 
hakkama. Kas tõesti sunnib 
seadust järgima vaid litsent-
si kaotamise hirm? Liisingte-
gevuseks pole muide litsent-
se vaja. 

Töötutele laenu
Erinevalt liisingusektorist ei 
kujuta teabelehe andmine 
kiirlaenajatele mingit prob-
leemi. Samas ei pööra kiirlae-
najad erilist tähelepanu tarbi-
ja maksevõimele ja lepingutin-
gimuste selgitamisele. Näiteks 
krediidilepingutele kehtivale 
14-päevasele taganemisõigu-
sele ei pööranud ostjate tähe-
lepanu ükski kiirlaenu� rma. 
Samuti andis osa kiirlaena-
jaid pikema jututa laenu test-
klientidele, kes olid töötud 
ning kellel puudus regulaar-
ne sissetulek. Kõige helde-
malt suhtusid sissetulekuta 
ostjatesse järelmaksuandjad: 

enamik töötutest said kredii-
ti just järelmaksu vahendava-
test kauplustest või telekom-
� rmadest.

Küllap lähtuti sissetule-
kuta inimestele krediiti luba-
des pragmatismist, et kui kee-
gi tuvastabki riskihindamisel 
puudusi, on see ühekordne 
juhtum, mille puhul ei anna 
üldistusi teha ja sanktsiooni-
de puhul võib aastaid kohtus 
vaielda. Pealegi saab võla taga-
si nõuda reeglina sama ärigru-

pi raames tegutseva teise tee-
nuse – inkasso – kaudu. 

Erinevused järelmaksuand-
jate pakkumiste puhul on üsna 
suured: erinevad intressiprot-
sendid ja seegi, kuidas intres-
si arvutatakse. Ometi ei räägi 
enamik letiteenindajaid nen-
dest erinevustest midagi. 

Võimalus taganeda
Loomulikult ei anta järelmak-
su taotlevale tarbijale mingit 
teabelehte ega selgitata seda-
gi, et nii nagu iga teise kredii-
dilepingu puhul, saab ka järel-
maksust ja sellega seotud ostu-
tehingust taganeda 14 päeva 
jooksul.

Uuringute tulemusel on 
tarbijakaitseamet algatanud 
mitmeid järelevalvemenetlu-
si ja osutanud vajadusele töö-
tada koos ettevõtjatega välja 
juhend, mis annaks suunised, 
kuidas seadusega kehtestatud 
vastutustundliku laenamise 
põhimõtteid nii rakendada, 
et need oma eesmärgi täidak-
sid ja meid kõiki ülelaenami-
sega kaasnevatest tõsistest sot-
siaalprobleemidest säästaksid.

Kuna kõige suuremad on 
probleemid järelmaksusekto-
ris, siis annab amet välja ka 
soovitused järelemaksu and-
mise läbipaistvuse suuren-
damiseks jaekaubanduses ja 
kavandab mitmeid kontroll-
aktsioone tarbijatele antava 
informatsiooni tõesuse kont-
rollimiseks. 1

Kiirlaenajad ei pööra 
tarbija maksevõimele 
tähelepanu ka siis, kui 
ta on töötu.

Liisingut taotledes ei 
anta tingimustega 
tutvumiseks võimalust 
isegi nõudmisel.

Tõelisteks keskusteks 
saavad haiglavõrgus 
olla vaid Tallinn ja 
Tartu.
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PUHTAST SPORDIST

Kui EOK endist presiden-
ti Mart Siimanni pensio-
nile saadeti, õnnitleti 
medaliedu puhul. Samas 
ei kiputud meelde tule-

tama, et tema valitse-
misaega jäi ka Eesti spor-
di suurim dopingu-
skandaal. 
AjAkirjAnik MäRT ROOSnA (Õhtuleht)

PUHTAST POLIITIKAST

Kui dopinguga vahelejää-
nud sportlaselt võetakse 
medalid ja tiitlid, siis vali-
miskampaanias tundma-
tut päritolu raha kasuta-

nud valimisliite oleks õig-
lane karistada saadud 
häälte nullimisega. 
PÕhjArAnniku PeAtoimetAjA ERIK 

GAMzEjEv 

LUURAjAKS SAAMISEST

Tuleb kirjutada aval-
dus. Esiteks tuleb 
korralik haridus 
omandada.
eerik-niiles kross (VirumAA teAtAjA) 

PARLAMEnDIERAKOnnAD ei tohi monopoliseerida teed võimu juurde

17 ühiskonnategelase
pöördumine
Eesti demokraatia lagu-
neb meie silmade all. 
Toimimast on lakanud 
demokraatlik legiti-
matsioon – igapäevane 
tagasiside võimu ja ava-
likkuse vahel, mis annab 
võimule teadmise, et ta 
esindab õiguspäraselt 
rahvast, ja avalikkusele 
kindluse, et võimul on 
tema esindajad.

Eesti võimulolijad ei 
tunne enam vajadust 
avalikkusest välja teha. 
Valitseb arvamus, et ees-
märk pühendab abinõu. 
Võimukandjad naeru-
vääristavad demokraatia 
mängureegleid. Võim on 
müüdav. Võimu nimel 
valetatakse.

Võimu suhtlus avalik-
kusega on muutunud 
monoloogiks: „Meil on 
mandaat”, „Meile pole 
alternatiivi”. See ei ole 
demokraatia keel. Kui 
kodaniku ainus võima-
lus poliitikat mõjuta-
da ongi iga nelja aasta 
tagant toimuvad vali-
mised, siis on demo-
kraatiast järele jäänud 
tühi kest.

See ei ole ainult ühe 
erakonna kriis. Era-
kondlikust on saanud 
ühiskondliku vastand. 
Usalduse kadu erakon-
dade vastu on hakanud 
ohustama kogu Eesti 
poliitilist süsteemi. Mit-
med avatud ühiskonna 
olemuslikud jooned, 
nagu enesekriitika, har-
jumus aru anda ja tahe 

vastutada, on Eesti täna-
ses poliitilises kultuuris 
muutunud haruldaseks. 

Võim ja vastutus käi-
vad käsikäes. Võimuloli-
jad peavad vastutama 
oma tegude eest. Ühis-
kond peab neilt vastu-
tust nõudma. Vastutust 
nõuavad demokraatia ja 
õigusriigi normid. 

Aina rohkem Ees-
ti inimesi ei suuda või-
mus ära tunda ei oma 
poliitilist tahet ega eeti-
list palet. Meie poliitili-
ne kultuur on kannatlik 
ja seda asjaolu on kerge 

kuritarvitada. Siin varit-
seb kahekordne oht: nii-
moodi võivad vale, pet-
tus ja teesklus saada 
normiks mitte üksnes 
võimukandjate, vaid ka 
avalikkuse jaoks. Täna-
ne võimu, valitsemise ja 
poliitilise kultuuri kriis 
võib põlistuda.

Vaja on uut ühiskond-
likku kokkulepet. Ei 
vabariigi president, rii-
gikogu ega valitsus pole 
ilmutanud soovi olukor-
da muuta. Kui süsteem 
ei suuda end ise reformi-
da, tuleb kodanikuühis-
konnal oma tahte teos-
tamiseks ja surve avalda-
miseks kokku kutsuda 
alternatiivne institut-
sioon, milles oleks üle-
kaalus kodanikuühis-
konna esindajad.

Esmajärjekorras taha-
me, et Eesti poliitilises 
süsteemis leiaksid teos-
tust järgmised põhi-
mõtted, mille keskmes 
on erakondliku süstee-
mi avamine ja kodaniku-
ühiskonnale poliitikas 
reaalse mõju andmine:

avalikkusel peab ole-
ma selge ülevaade polii-
tiliste ühenduste raha-
allikatest – nii avaliku 
raha kasutamisest kui 
ka nende muude tulu-
de algupärast; 

erakondade loomi-
ne, rahastamine ja töö 
peab olema läbipaistev 
ning erakonnad peavad 
esindama avalikku, mit-
te grupihuvi;

valimissüsteem peab 
selgelt kajastama vali-
ja tahet, mh peab saa-
dikul olema oma ring-
konna valijate ees pide-
va aruandluse kohustus; 

parlamendierakon-
nad ei tohi monopolisee-
rida teed võimu juurde, 
lihtsustada tuleb partei-

de loomist ja parteivä-
liste jõudude pääsu rii-
gikogusse;

kodanikel peavad ole-
ma oma poliitilise tah-
te avaldamiseks laialda-
semad võimalused kui 
korralised valimised, 
luua tuleb rahvaalgatu-
se instrument.

Need on põhimõtted, 
mille kaitseks on viimas-
tel kuudel sõna võtnud 
palju erinevaid ja väga 
erineva maailmavaate-
ga inimesi. Aga sellest 
ei piisa ja sestap leia-
me, et Eesti demokraatia 
tervendamiseks on vaja 
laiema üldsuse pingutu-
si. Kutsume selle harta-
ga liituma kõiki Ees-
ti inimesi, kes meiega 
nõustuvad.

Kes soovib hartale 
oma allkirja anda, saab 
seda teha veebilehe www.
harta12.ee kaudu.

Andres Ammas
Ignar Fjuk
Tarmo Jüristo
Juhan Kivirähk
Marju Lauristin
Ahto Lobjakas
Silver Meikar
Jevgeni Ossinovski
Pärtel Piirimäe
Rein Raud
Jüri Saar
Marek Tamm
Indrek Tarand
Siim Tuisk
Daniel Vaarik
Tõnu Viik
David Vseviov

Eelmises ETV „Pealtnägijas” 
(7.11) keerutas ajakirjanik 
Mihkel Kärmas nii palju tolmu 
üles, et mattis tegelikult toimu-
nu pea jäägitult selle alla. Kär-
mas on seisnud tihti ülekohtu-
selt kannatanute eest ja mulle 
on tundunud, et ausalt. Kuni 
viimase saateni. 

Pole kahtlust, et politsei 
eksis, kui püüdis toimunut 
kinni mätsida. Kuid enne? 
Politseinikel tuli täita ülesan-
ne, avastada maanteel liiklus-
eeskirjade rikkujad. Politseini-
kest olenemata põhjustel puu-
dus neil taadeldud mõõteriist. 
Formaalselt oleksid nad pida-
nud keelduma ülesande täitmi-
sest ja lubama liiklushuligaa-
nidel uhada, pedaal põhjas. 

Politseinikel puudus küll 
taadeldud mõõteriist, kuid see 
ei tähenda, et nende mõõteriist 
valetas. Et taatlemata mõõte-
riist ei valetanud, seda tõen-
das ju asjaolu, et kõik kinni-
peetavad olid trahviga nõus.

Kahjuks sisulist külge tele-
saadetes ei arutatudki. Nüüd siis 
nõutakse, et ebaõiglaselt trah-
vitud uhajad peavad oma trah-
viraha tagasi saama. Suuremat 
ülekohut on raske ette kujutada.

Minu autojuhistaaž on ligi 
70 aastat. Kuna unustasin loa 
pikendamata, siis jäin juhiõi-
gusest ilma. Mind on selle aja 
jooksul neli korda kiiruseüle-
tamise eest trahvitud, nii et see 
asi on mulle tuttav. Kõik üle-
astumised tulid puhtast hoo-
letusest. 

Ma ei teagi, millega liiklus-
järelevalve toona mu auto kii-
rust mõõtis, kuid mingit mõtet 
nõuda neilt taadeldud mõõ-
teriista näitamist mul küll ei 
olnud. Teadsin, et olin süüdi. 

Elmar Joosep

Valitsusparteide vääritu suh-
tumine avalikku arvamusse 
on andnud põhjust oposit-
sioonilise Sotsiaaldemokraat-
liku Erakonna juhtidele hüpa-
ta avalikkuse ette üleskutsega 
asuda korraldama erakorrali-
si riigikogu valimisi. Eesmär-
giga, et võimule pääseksid 
ennast korruptiivse käitumi-
sega määrimata jõud, kel oleks 
moraalset kapitali. Ent sotsi-
de äkiline, ilma opositsiooni-
kaaslase Keskerakonnaga kon-
sulteerimata sooloaktsioon 
on mõeldav pigem erakon-
na nime hetkelise kergitami-
sena valijate tähelepanu võit-
miseks kui tõsisemalt mõeldud 
aktsioonina. 

Valimisi oleks tõesti tarvis, 
aga selleks on vaja süstemaati-
lisemaid ettevalmistusi.

Ants Tamme, Videvik

Politsei kaitseks

Erakorralistest 
valimistest

LUGEjATE KIRjAD

Vale, pettus ja teesklus 
võivad põlistuda ja 
saada normiks ka avalik-
kuse jaoks.

Enesekriitika, harjumus 
aru anda ja tahe vas-
tutada on muutunud 
haruldaseks.

Kolm mõtet
Võimu suhtlus avalik-
kusega on muutunud 
monoloogiks. See ei ole 
demokraatia keel.
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Tippjuht
Kas Küüdi asemele asub 
ametkonda hästi tundev 
või seda tugevasti raputa-
da suutev inimene?
Kärt Anvelt
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Keskkond
Toetus sõltub aku mahu-
tavusest – mida suurem 
aku, seda rohkem raha 
saab küsida riigilt.
Anna-Liisa Villmann
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Tunnustus

Raivo Küüdi asemiku otsing 
tõotab kujuneda keeruliseks 

Kredexi elektriauto ostutoetus laieneb ka 
pistikhübriididele

Hakkab tähti 
langema

Julguse
aumärk 
postuumselt 
Barinovile

Otsingud järgmise aasta 1. 
märtsist Raivo Küüdist tüh-
jaks jäävale politsei- ja piiri-
valveameti (PPA) peadirek-
tori kohale on alanud: peagi 
kuulutatakse välja avalik kon-
kurss. Siseminister Ken-Mar-
ti Vaher ütles, et uueks pea-
direktoriks tahetakse leida 
kõige võimekam inimene ja 
konkurss ei ole kindlasti kerge.  

On inimesi, kes leiavad, 
et uus PPA juht peaks tule-
ma kindlasti seestpoolt. Tei-
sed vaidlevad vastu: kui PPA 
juhiks panna taas korrakait-
se- või kriminaalpolitsei taus-
taga inimene seestpoolt, siis 
ei kasva ühendasutuse loomi-
sel politsei ja piirivalve vahel 
tekkinud haavad kunagi kinni. 
„PPA vajab värsket pilku väl-
jastpoolt. Ent mitte liiga väl-
jast,” põhjendatakse.   

PPA juhi üheks nõudeks on 
magistrikraadi olemasolu või 
sellega võrdsustatud kvalifi-
katsioon. Nii võiks PPA tipp-
juhtkonnast kõne alla tul-
la näiteks asutuse praegune 
peadirektori asetäitja piirival-
ve alal Tõnu Hunt, kes osales 
sellel konkursil ka kolm aas-
tat tagasi. Samuti võiks kõne 
alla tulla Lääne prefekt Priit 
Suve, peadirektori asetäitjad 
kriminaalpolitsei alal Raigo 
Haabu ja korrakaitsepolitsei 
alal Tarmo Miilits. Lõuna pre-
fekt Tarmo Kohv ja Põhja pre-
fekt Elmar Vaher alustasid oma 

magistriõpinguid alles tänavu 
sügisel, mistõttu nemad jäävad 
mängust välja.

Möödunud korral kan-
dideerisid ühendameti juhi 
kohale lisaks Küüdile ja Hun-
dile ka siseministeeriumi prae-
gune julgeoleku asekants-
ler Erkki Koort, teabeame-
ti kunagine juht ja praegune 
välisministeeriumi teabeana-
lüüsi osakonna nõunik Ants 
Frosch, praegune Eesti Koh-
tuekspertiisi Instituudi hal-
duse asedirektor Ivar Prits ja 
endine Saare maavanem Too-
mas Kasemaa. Pole välistatud, 
et nad osalevad konkursil sel-
gi korral.  

PPA juhiks võiks aga saa-
da hoopis päästeameti prae-
gune peadirektor Kalev Tim-
berg, kelle ametiaeg saab läbi 
järgmise aasta 28. veebruaril. 
Timbergi kahjuks võib rääkida 
vanus: ta saab järgmisel aastal 
63-aastaseks. Teisalt on ta oma 
organisatsioonis teinud tublit 
tööd ja kui ta on valmis päästja 
mundri politsei mundri vastu 
vahetama, ei peaks vanus rol-
li mängima. 

Ambitsioonikas Kama
Pole välistatud, et PPA juhiks 
võib kandideerida ka näiteks 
justiitsministeeriumi vang-
late asekantsler Priit Kama. 
Kuna vanglate osakond koli-
takse Tallinnast Jõhvi, võiks 
Kama uusi väljakutseid soovi-
da. Kuigi Kama kohta öeldak-
se, et temaga pole lihtne koos 
töötada, võib ta organisatsioo-
ni nõidusunest üles raputada, 
kuid ka veelgi enam kraavi aja-
da, lisavad Kama nime välja-
pakkunud inimesed.  

Tasub meelde tuletada, 
et 2010. aastal jäi toona vaid 
28-aastane Kama napilt ilma 

õiguskantsleri ametikohast: 
teda toetas 49 riigikogu liiget 
50 vastu. Ettepaneku nimetada 
Kama õiguskantsle-
riks tegi president 
Meri, kelle kantse-
lei ülemaks oli prae-
gune IRL-i esimees, 
Vaheri hea sõber 
Urmas Reinsalu. 

Muidugi on veel 
hulk inimesi, kes PPA-s kor-
ra majja suudaksid lüüa. Näi-
teks kunagi siseministri ame-
tit pidanud Ain Seppik ja Kal-
le Laanet. 

Suurepärane PPA juht võiks 
olla Raivo Aeg, kelle ametiaeg 
kapo peadirektorina järgmise 

aasta suvel läbi saab. Stabiil-
ne, efektiivne, kindlameelne – 
need on sõnad, mis Aegi ise-
loomustavad. Ent vaevalt Aeg 
ise end praeguses kriisis oleva 

PPA-ga siduda sooviks. Ilmselt 
ei tahaks kaks aastat enne oma 
ametiaja lõppu politsei- ja pii-
rivalveametisse kolida ka rii-
gi peaprokurör Norman Aas 
ja vaevalt Reformierakond sel-
lega ka nõus oleks. 

Nii Timberg, Aas, Aeg kui 
ka Seppik ja Laanet ei läheks 
lihtsalt niisama kusagile kon-
kursile kandideerima. Nende-
le peaks Vaher lähenema konk-
reetselt: lepime nüüd mingi-
sugused asjad kokku, võta 
see koht vastu ja tee asjad 
korda. 1

PPA peadirektori asetäitja piirivalve alal Tõnu Hunt võib olla arvestatav kandidaat, kui ühend
ameti uueks juhiks otsustatakse valida politseid värske pilguga vaatav inimene. Foto: Siim Lõvi

Suurepärane PPA juht võiks 
olla Raivo Aeg, kelle ameti-
aeg kapos suvel läbi saab.

Algul vaid elektriautodele 
mõeldud elektromobiilsuse 
programmist annab Kredex 
edaspidi toetust ka elektri-
pistikust laetavate hübriidau-
tode soetamiseks. Tavalisel 
hübriid autol on lisaks sise-
põlemismootorile küll sama-
moodi elektrimootor ja akud, 
aga energiat akudesse saadak-
se pidurdusenergiat talletades, 
mitte elektrivõrgust, nagu lae-
tavatel pistikhübriididel.

Kredexi elektromobiilsuse 
programmi juhi Jarmo Tuisu 

kinnitusel on huvi elektriauto-
de vastu märgatavalt tõusnud. 
Praegu on elektriauto ostmi-
seks esitatud 99 taotlust, posi-
tiivne otsus on tehtud 80 taot-
luse suhtes. Milliseks kujuneb 
huvi laetavate pistikhübriidi-
de vastu, on Tuisu sõnul ras-
ke ennustada, sest autod alles 
hakkavad Eesti turule jõud-
ma. „Väga palju sõltub sellest, 
millise hinnaga maaletooja 
autot müüma hakkab,” mär-
kis Tuisk.

Kui elektriautodele saab 
küsida toetust 50 protsen-
ti ostuhinnast (kuni 18 000 
eurot), siis pistikhübriidide 
toetusmäär sõltub auto aku 
mahtuvusest. Maksimaalset 
toetust 30 protsenti auto hin-
nast (kuni 12 000 eurot) saab 
taotleda üle 16 kWh aku mah-
tuvusega laetavatele hübriid-
sõidukitele. Minimaalne toe-

tus 4–7,9 kWh akude puhul 
on 7 protsenti ostuhinnast 
(3000 eurot).

Valikut napib
Praegu müüakse Eestis vaid 
üht elektripistikust laetavat 
hübriidautot Toyota Prius 
Plug-in. Opeli korporatiiv-
müügi juhi Heigo Kimmeli 
sõnul jõuab uuest aastast Eesti 
turule ka Euroopas enim müü-
dud elektriauto Opel Ampe-

ra. Kuna auto aku mahtuvus 
on 16 kWh, ootab seda pis-
tikhübriidide hulgas suurim 
toetus. „Tervikuna on hea, et 
Eesti riigil tekkis võimalus toe-
tada alternatiivkütusega sõi-
dukeid, sealhulgas ka pistik-
hübriide. Nii ei võeta arves-
se ainult ühte tehnoloogiat, 
vaid antakse valikuvõimalus. 
Ega ükski variant, sealhulgas 
sisepõlemismootor, pole päris 
ideaalne,” tõdes Kimmel.

Tema sõnul sellist skeemi, kus 
toetuste puhul tõmmatakse 
joon täiselektriautode ja sise-
põlemismootoriga elektriauto-
de vahele, teistes riikides üld-
juhul ei ole. „Mujal on toe-
tusskeem suhteliselt sarnane. 
Eestis saavad ainult elektri-
akuga autod proportsionaal-
selt palju suuremat toetust 
kui pistikhübriidid. Näiteks 
kui Nissan Leafi baashind on 
42 000 eurot ja Opel Ampera 
baashind 45 000 eurot, siis ühel 
juhul saab ostja 18 000 eurot 
tuge ja teisel juhul 12 000 eurot 
täiendavat toetust,” rääkis ta. 

Milliseks kujuneb Ampera 
edu, ei osanud Kimmel prog-
noosida. „See sõltub mitmest 
asjaolust. Esiteks, kui pikalt 
Eesti riik seda toetust suudab 
anda, kuna kokkulepe on aas-
tani 2014 või vahendite lõppe-
miseni. Teine asi on see, mil-
lises proportsioonis saavad 
olema vedelkütuse ja elektri 
hinnad.” 1

Kolme kuu eest Rahumäe kal-
mistul rünnaku ohvriks lan-
genud eakale naisele appi läi-
nud jalgpalli- ja jäähokivete-
ran Arkadi Barinov, kes selles 
rünnakus hukkus, saab Koda-
nikujulguse aumärgi. 

Tänavu 11. augustil Rahu-
mäe kalmistul 76-aastase naise 
ründamist pealt näinud 80-aas-
tane Arkadi läks kallaletungi 
ohvriks langenud naisele appi. 
Kurjategija lõi mõlemale ras-
ke esemega pähe. Naine viidi 
raskes seisus haiglasse, Arka-
di suri paraku sündmuskohal.

Politsei pidas 24. augustil 
kuriteos kahtlustatavana kin-
ni 22-aastase Aarne, keda on ka 
varem kriminaalkorras karis-
tatud, kuigi mitte nii jõhkra-
te kuritegude eest. Väidetavalt 
polnud tal probleeme narkoo-
tikumidega ja ka vaimne ter-
vis olevat korras. Kohtus süü-
di mõistmise korral ähvar-
dab teda vähemalt 15-aastane 
vangistus.

Arkadi poeg Andrus aval-
das septembris ajalehele MK-
Estonia, et on isa üle väga 
uhke. „Ta polnud ainus, kes 
kalmistul appihüüdeid kuu-
lis ja kallaletungi nägi, kuid ta 
oli ainus, kes läks julgelt nais-
terahvast kaitsma.” Aumärk 
antakse Andrusele pidulikult 
üle tuleva nädala teisipäeval.

Komisjoni kuulusid jus-
tiitsminister Kristen Michal, 
riigi peaprokurör Norman 
Aas, politsei peadirektor Rai-
vo Küüt ning kuriteoennetu-
se nõukogu liikmed Jüri Saar 
ja Jaan Sootak.

Kodanikujulguse aumär-
ke annab justiitsminister väl-
ja alates 2004. aastast. Mullu 
sai aumärgi kümme inimest. 

Aumärgiga tunnustatak-
se isikuid, kes on ära hoid-
nud kuritegusid või  aida-
nud muul moel suurendada 
kaaskodanike turvatunnet. 1  
Merilin Kruuse

Leoniididide maksimumaeg 
langeb eeloleval laupäeval aja-
le, mil Kuu on noorkuu faasis 
ja loojub vahetult pärast Päi-
kest. Seega on astronoomide 
sõnul taevas meteooride vaat-
luseks igati soodne. Leoniidi-
de radiant ehk punkt, kust 
meteoorid näivad langevat, 
on Lõvi tähtkujus, mis tõu-
seb südaöö paiku. Nii on hea 
aeg leoniidide vaatlemiseks ka 
hommikupoole ööd. 

Tempel-Tuttle’i-nimelise 
komeedi sabast pärit leoniidid 
on oma nime saanud Lõvi täht-
kuju järgi. Langevateks tähte-
deks kutsutud meteoorid on 
lendkivid, mis kuni 60 kilo-
meetrit sekundis liikudes Maa 
atmosfääri sattudes süttivad. 
1 Ulvar Käärt
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Tüli
Asjaosaliste kinnitusel on 
poleemikat tekitanud 
4400 euro küsimus 
tänaseks lahendatud.
Ulvar Käärt
ulvar.kaart@epl.ee

Info ja tellimine: 
tel 680 4444 

eestifi lm@epl.ee
eestifi lm.epl.ee

Sari jätkub 
veel 15 DVDga 
17. novembril!
31 17.11.2012 Viini postmark

32 24.11.2012 Indrek

33 01.12.2012 Detsembrikuumus

34 08.12.2012 Libahunt

35 15.12.2012 Ristumine peateega

36 22.12.2012 Keskea rõõmud

37 29.12.2012 Ühe suve akvarellid + Võlg

38 05.01.2013 Klass

39 12.01.2013 Põrgupõhja uus Vanapagan

40 19.01.2013 Noor pensionär

41 26.01.2013 Ma pole turist, ma elan siin

42 02.02.2013 Lindpriid

43 09.02.2013 Jan Uuspõld läheb Tartusse

44 16.02.2013 Näitleja Joller

45 23.02.2013 Sügis

4,99€

FILM!

VAID

Tahad fi lme 
kindla peale - telli!

Tartus avaldati meelt Reformierakonna vastu

Keskkonna ameti maksmata 
arved ajasid kantsleri vihaseks

See ilmekalt eri asutuste ja rii-
giametnike vahelist mõõdu-
võtmist kirjeldav lugu sai algu-
se oktoobri keskel, kui kesk-
konnaministeeriumi kantsler 
Rita Annus saatis keskkonna-
ameti juhile Andres Onemari-
le üllatavalt raevuka alatooni-
ga kirja. 

Annus teatas, et keskkon-
naamet on jätnud süstemaa-
tiliselt täitmata 2012. aastal 
tekkinud kohustused. „Mär-
gin, et võimalike võlgnevuste 
mittelubatavusest olen Teiega 
isiklikult korduvalt vestelnud. 
Siiski on keskkonnaametil 
endiselt võlgnevus riigimetsa 
majandamise keskuse (RMK 
– toim) ees, ja seda juba vähe-
malt viimased kaheksa kuud,” 
kurjustas Annus.

Annus rõhutas veel, et 
võlg oli üleval vaatama-
ta tõsiasjale, et eelarve jär-
gi on keskkonnaametil täna-
vu hoonete majandamisku-
ludeks ette nähtud enam kui 
900 000 eurot.

„Kuna eelkirjeldatud juhtu-
mil on keskkonnaameti eel-
arve kasutamisel süstemaa-
tiliselt probleeme hoolimata 
sellest, et vastavale kuluar-
tiklile on pööratud süven-
datud tähelepanu, puudub 
mul kindlus, et keskkonna-
ameti eelarvet kasutatakse 
eesmärgipäraselt ja otstarbe-
kalt ka teistes kuluartiklites,” 
teatas Annus kirjas. „Seoses 
eeltooduga informeerin Teid, 
et pöördun keskkonnaminist-
ri poole teenistusliku järele-
valve algatamiseks kinnitatud 
eelarve kasutamise üle kesk-
konnaametis.”

Nagu oleks sellest veel vähe 
– kantsleril oli põhjust kir-
jas Onemarile veel lajatada. 
Annus viitas nimelt, et kesk-
konnaametis on kogu selle aas-
ta vältel toimunud arutelud 
ja läbirääkimised eri tasandi-
te ametnike vahel, et selgita-
da ameti põhitegevuseks vaja-
lik hoonete ja ruumide olem ja 
viia majandamiskulude eelarve 
vajadused ja võimalused tasa-
kaalu. „Nimetatud läbirääki-
mistel ei ole mulle teadaole-
valt olnud mingit edu. Leian, 
et probleemide lahendamise 
taksituseks on eelkõige olnud 
keskkonnaameti juhtkonna 

soovimatus lahendusteni jõu-
da,” põrutas Annus kirjas.

Onemar üritas eelmisel kol-
mapäeval allkirjastatud amet-
likus vastuskirjas ennast kants-
leri kui otsese ülemuse rün-
naku eest kaitsta väitega, et 
keskkonnaamet on keeldu-
nud tasumast teatud RMK 
esitatud arveid vaid nende-
ga seonduvate puuduste tõt-
tu. See tähendab, et tüli teki-
tanud RMK arved olid olnud 
lihtsalt vigased.

Probleem lahenes
Keskkonnaameti juht tunnis-
tas oma läkituses, et amet on 
keeldunud tasumast RMK-le 
ameti poolt Vilsandi rahvus-
pargis kasutatava Loona loo-
duskeskusega seotud arveid 
summas 4453,94 eurot. „Esi-
tatud arved ei vastanud keh-
tinud Loona keskuse rendi-
lepingule ja nõude alus puu-
dus,” õigustas Onemar.

Eesti Päevalehe küsimustele 
tuli nii keskkonnaametist kui 
RMK-st eile vaid üks lühike ja 
ümmargune vastus: kantslerit 
ärritanud võla küsimus tulenes 
kahe asutuse vahelise rendile-
pingu eri tõlgendusest ja täna-
seks on asi lahendatud. 

Ühtlasi jättis keskkonnami-
nister algatamata ka kantsle-
ri soovitud teenistusliku järe-
levalve. 1

Tüli põhjustanud Loona looduskeskus, mida keskkonnaamet 
RMK-lt rendib. Foto: keskkonnaamet
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Meeleavaldus Kui Refor-
mierakond pidas eile oma 18. 
sünnipäeva, siis selle partei käi-
tumisest hoogu saanud koda-
nikuühendus „Aitab valelikust 
poliitikast” korraldas samal ajal 
Tartus meeleavalduse. Korral-
dajad leiavad, et hoolima-
ta täiskasvanuea lävele jõud-

misest, napib Reformierakon-
na avalikes sõnavõttudes rii-
gi valitsejale kohast väärikust, 
sotsiaalset küpsust ja austust 
rahva vastu. „Me ei pea õigeks, 
et erakonna juhtpoliitikud pil-
kavad demokraatiale olemus-
likku kaasamist ja hooplevad 
oma ainupädevuse ja asenda-

matusega,” teatas liikumine 
sotsiaalmeedias.

Meeleavalduse korraldaja-
te sõnul lubavad parteiliikmed 
parandada nii ennast kui ka era-
kondade rahastamist, kuid oma 
süüd ei tunnista. „Pole loogili-
ne parandada vigu, mida keegi 
otsekui polekski teinud,” tõde-

vad meeleavaldajad. Eile õhtul 
oli ürituse algusajaks end alga-
tuse Facebooki leheküljel osa-
lejaks märkinud 481 inimest.

Lõpuks kogunes Reformiera-
konna Tartu kontori ette tund 
aega kestnud meeleavalduse-
le 300–400 miitingulist. 
Urmas Jaagant 
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Tuuli Jõesaar
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Haavatud sõdurid saavad uue 
poliitika järgi laialdased ümber-
õppe- ja koolitusvõimalused.
Kredex hakkab 19 000-eurose 
sissemakse ulatuses käendama 
ka vajajate kodulaenu.
Riik kannab edaspidi hoolt ka 
nende sõdurite eest, kes ei ole 
lahinguväljal viga saanud.

Täna Delfis:
Kuidas 
reageerivad 
juhtivad poliitikud 
nende suhtes 
kriitilisele hartale?

Möödunud suvel kirjutas Ees-
ti Päevaleht, kuidas sotsiaal-
kindlustusamet tunnistas täies-
ti terveks Afganistanis haava-
ta saanud ja jalast ilma jäänud 
sõjaveteranid: mehed olevat 
täiesti terved, kuna on õppi-
nud oma puudega nii hästi toi-
me tulema. 

Artikli peale puhkes ava-
lik meelepahatorm, haava-
tud meeste õigusi asus kaits-
ma kaitseminister Urmas 
Reinsalu, kes lubas meestele 
vajaliku taastusravi tagamiseks 
vajaduse korral isegi seadust 
eirata. Sõna võttis isegi presi-
dent Toomas Hendrik Ilves, 
kes kinnitas, et Eesti eest või-
delnud mehi ei tohi hüljata.

Tegelikult oli kaitsemi-
nisteeriumis samal ajal juba 
ettevalmistamisel täna esitle-
tav veteranipoliitika, mis aitab 
Eesti riigi nimel sõtta läinud 
meestel ja naistel pärast viga-
saamist või sõjaväelasekarjääri 
lõppu eluga hästi toime tulla. 
Eestist on käinud välismissioo-
nidel 2300 inimest. Missioo-
nidel on hukkunud üksteist 
Eesti sõdurit, viga on saanud 
umbes 130, neist ligi 30 on ras-
kelt vigastatud. Afganistani 
sõja puhul tähendab see ena-
masti kas ühe või isegi mõlema 
jala amputeerimist, sest talibi-
te eelistatud võitlusvahendiks 
on salakavalad isevalmistatud 
lõhkekehad, millele astudes on 
rängad vigastused praktiliselt 
vältimatud.

„Kaitseväelase töös on kõr-
gemad riskid, sest selle töö ise-
loom on ju see, et meie ini-
mesed on valmis nii oma elu 
kaalule panema kui vajaduse 
korral ka valmis elu võtma. 
Seda arvesse võttes peame 
andma sõnumi, et kui midagi 

juhtub, siis teid ei jäeta maha, 
vaid toetatakse,” ütles kaitse-
minister Urmas Reinsalu ja 
lisas, et veteranipoliitika hak-
kab toetama ka neid sõdureid, 
kes on viga saanud Eesti pin-
nal juhtunud õnnetuste läbi. 

Ministeeriumi pakuta-
vas toetuspaketis on peami-
selt kahte liiki meetmed: osa 
meetmeid annab veteranidele 
kas rohkem või vähem kaud-
selt raha, teised annavad osku-
si raha teenimiseks. Lisaks veel 
käputäis meetmeid, mis või-
maldavad välismissioonidelt 
naasnuil puhata tervisekesku-
ses või saada senisest tõhusa-
mat nõustamist.

Tuleb leida rakendus
Üks senine veteranidega seo-
tud probleem on olnud nende 
rakendamine kas pärast vigas-
tust või juhul, kui kaua kaitse-
väes teeninud, välismissiooni-
del käinud sõdur soovib kait-
seväest lahkuda, kuid avastab, 
et ta on oma ametis omanda-
nud väga spetsiifilised osku-
sed, millega pole tsiviilelus 
midagi peale hakata. Selleks 
puhuks hakkab kaitsevägi 
nüüd pakkuma esmalt indivi-
duaalset karjäärinõustamist 

ja siis maksab kinni ka vete-
rani soovitud hariduse. Nalja-
ga pooleks võib kujund likuks 
näiteks tuua selle, et nii saaks 
näiteks snaiper maksuametni-
kuks ümber õppida: mõlemal 
juhul on vaja selget silma ja 
halastamatut täpsust. 

Kaitseministeeriumi soovi 
kohaselt peaks meede peatselt 
rakenduma. „Kui valitsus kii-
dab plaani selle aasta lõpuks 
heaks, siis hakkame seda järg-
misel aastal järjest jõustama. 

See ei rakendu tagasiulatu-
valt, st seni kantud haridusku-
lude mõttes pole see kahjuks 
mõeldav,” ütles kaitseminister 
Reinsalu. Ümberõppe võima-

lus on haavata saa-
nud veteranidel ka 
praegu, kuid prae-
gu tuleb ümberõpet 
alustada kahe aasta 
jooksul pärast viga-
saamist. „Ümberõp-
pe võimalus pole 
ainult vigastatutele, 
me laiendame seda 
kõigile välismis-
sioonidele käinu-
tele,” lisas minister. 

Selle täpne korraldus on veel 
paika panemata, kuid põhijoo-
ned on paigas: lühikest aega 
kaitseväes teeninud mehed rii-
gi kulul uut ametit omandada 
ei saa, selleks on tarvis pike-
mat staaži. „Selge on see, et 
kui oled ühe aasta kaitseväes 
olnud, ühel missioonil käi-
nud ja siis ära lähed, siis pole 
ümberõpet vaja. Kui aga vaa-
data neid, kes on teeninud viis 
või kümme aastat Scoutspatal-
joni reakoosseisus, siis neile 

on vaja ümberõpet tsiviilellu 
naasmiseks,” selgitas minister.

Ka ettevõtluskoolitus
Neile, kes ei soovi käia kolm 
aastat kõrgkoolis, hakkab 
ministeerium koos Arengu-

fondiga ettevõtluskoolitust 
pakkuma. Lisaks püütakse 
toetada tööandjaid, kes kait-
seväest lahkunud veteranidele 
uut tööd pakuvad. „Kui vete-
ran soovib kaitseväest lahku-
da ja tööandja on nõus ta tööle 

Missioonil olevad sõdurid tahavad olla kindlad, et kui nendega peaks midagi juhtuma, siis ei jäeta neid nende muredega üksi. Foto: Kristel Maasikmets, kaitseväe peastaap

Eestist on käinud välismis-
sioonidel 2300 inimest. Viga 
on saanud umbes 130.

Kui veteran võetakse tööle, 
antakse töötukassa kaudu 
täiendavat palgatoetust.

Kommentaar

Plaan on hea, aga jagub küsitavusi
Jaune Engel
Afganistanis jalata jäänud meedik

võtma, siis antaks töötukassa 
kaudu täiendavat palgatoetust 
ja seda rahastaks kaitseminis-
teerium,” rääkis minister.

Teiseks tahab kaitseminis-
teerium laiendada veteranidele 
Kredexi kodulaenukäendust, 

Eluasemelaenu käenduse võima-
lus oleks väga hea. Mina ostsin 
korteri ja olin sunnitud teise kor-
teri panti panema. Aga vigasta-
da saavad meil reeglina noored 
poisid, kellel ei ole sissemakse 
raha ega ka teist korterit kinnis-
varatagatiseks. Neile oleks see 
suureks abiks. Samas tekib küsi-
mus: Kredex küll käendab, aga 
kui see inimene ei maksa laenu 
korralikult, mis siis saab? Kas 
Kredex maksab?

Ettevõtluskoolitus on ka hea. 

Oma raha eest mõnda ärikooli 
minnes maksaks aasta muidu 
19 000 eurot. Hea on ka see, et 
edasi- ja ümberõppe aega luba-
ti pikendada. 

Äkki ma tahan veel kaitse-
väes teenida ja alles kümne aas-
ta pärast õppima minna? Noo-
red haavatasaanud ju ei teagi 
kohe, mida nad elus hiljem teha 
tahavad. Lisaks tervise taastumi-
se küsimus. Mul läks õnnetuse 
hetkest kolm aastat, enne kui ma 
ennast sama hästi tundsin kui 
enne õnnetust. Neil, kes kaota-
sid kaks jalga, nende taastumis-
protsess on veel palju pikem. 

Ida-Tallinna haigla proteesikes-
kuse puhul olen skeptiline. Prae-
gugi on meil proteesikeskused 
nii Tartus kui ka  Tallinnas, aga 
ikkagi ei tee keegi selliseid pro-
teese nagu Inglismaal. See on 
kohutavalt kallis lõbu ja nõuab 
ka häid tehnilisi vahendeid. 

Lisaks füsioteraapia küsi-
mus. Praegu ei pakuta Ida-Tallin-
na keskhaiglas küll teistsugust 
füsioteraapiat kui mistahes tei-
ses haiglas. 

Meil lihtsalt puuduvad päde-
vad füsioterapeudid, kellel oleks 
vastav koolitus amputeeritute 
aitamiseks. 

Uus veterani poliitika lubab missioonil 
osalevale sõdurile kindlamat tulevikku
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mida praegu pakutakse teatud 
tingimustel noortele peredele. 

„Meil on majandusmi-
nistriga põhimõtteline kok-
kulepe, et Kredexisse tuleks 
eraldi veteranide eluaseme-
laenu käenduse meede, sest 
eluasemelaenu omaosalust, 
mida pank nõuab, ei pruugi 
neil olla. Meie piir, mida ole-
me praegu kaalunud, on ana-
loogne noorte perede käen-
dusmeetmega, ehk 19  000 
eurot,” selgitas kaitseminister 
Reinsalu.

Lihtsalt lisaraha 
Peale selle peaks pisut parane-
ma ka nende veteranide rahali-
ne olukord, kes ei soovi midagi 
ümber õppida ega ka oma ette-
võtet teha, vaid lihtsalt kaitse-
väes edasi teenida. Nimelt tõu-
seb veidi neile määratav töö-
võimetuspension. 

Vigastatud kaitseväelased 
saavad töövõimetuspensio-
ni kaitseväe arstliku komis-
joni määratud töövõimetus-
protsendi ja põhipalga suh-
te alusel. 

Kuna aprillis jõustuv kait-

seväeteenistuse seadus muu-
dab põhjalikult praegust 
väga segast kaitseväe palga-
korraldust, nii et põhipalk 
peab moodustama 80 prot-
senti kogu palgast, siis tõu-
seb ka töövõimetuspension. 
Kui suurt töövõimetuspen-
sioni tõusu see konkreetselt 
tähendab, pole ministeeriu-
mi kinnitusel võimalik öelda, 
kuna süsteemis on liiga palju 
muutujaid.

„Plaan on jõustada meet-
med võimalikult kiiresti, aga 
osa neist eeldavad seaduse-
muudatust. Tahaksime raken-
dada kõik meetmed 2013. aas-
ta jooksul,” ütles kaitseminis-
ter Reinsalu. 

Pakutavad teenused mak-
savad mõistagi raha. „Pake-
ti kogumaht on suurusjärgus 
üle kahe miljoni euro aastas. 
Kust raha tuleb? Järgmisel 
aastal hoiab kaitsevägi kokku 
majandamiskulude pealt: tõm-
bame koomale lähetusi, inven-
tari ja muud sellist. Sealt tuleb 
osaline kate nii veteranipolii-
tikale kui palgatõusule,” ütles 
minister. 1

Missioonil olevad sõdurid tahavad olla kindlad, et kui nendega peaks midagi juhtuma, siis ei jäeta neid nende muredega üksi. Foto: Kristel Maasikmets, kaitseväe peastaap

projekt

Magdaleena haiglasse  
tasemel proteesikeskus?
Eesti Päevaleht kirjutas juba 
möödunud aasta kevadel, et 
Ida-Tallinna keskhaiglasse plaa-
nitakse koostöös USA-ga pro-
teesikeskust, kus saaksid abi nii 
viga saanud kaitseväelased kui 
ka tsiviilelanikud.

Praeguseks on asjad edene-
nud niipalju, et raha eraldami-
se korral saab järgmisel aastal 
keskust reaalselt rajama hakata. 
„Rahaline panus on USA-l ja Ees-
til pooleks. Praegu räägime Ees-

ti panusena ligikaudu 700 000 
eurost järgmisel aastal,” ütles 
kaitseminister Urmas Reinsalu. 
Järgmise aasta plaanis on ruumi-
de ehitus ja seadmetega varus-
tamine, samuti väljaõpe.

USA ehitab Magdaleena 
haiglasse välja keskuse, Eesti 
riik saadab meie proteesimeist-
rid välismaale õppima ja hangib 
seadmed. Esimesed patsiendid 
plaanitakse vastu võtta järgmi-
se aasta lõpus.

ümberõpe

President Ilves: hea, et ümberõppele 
pööratakse piisavalt tähelepanu
Me ei jäta kedagi lahinguväl-
jale maha. Ei Afganistanis tule 
all ega hiljem kodus, kus ras-
ke haavatasaamise järel õpivad 
noored mehed ja naised uuesti 
elama või ka lihtsalt lahingujärg-
se stressiga toime tulema, ütles 
president Toomas Hendrik Ilves. 

Eile riigikaitsenõukogus mär-
kis ta, et Eesti võlgneb meie rii-
gi julgeolekuhuvide eest võidel-
nud meestele ja naistele pide-
va tähelepanu. „Läbimõeldud, 
praegustele ja endistele kaitse-

väelastele ning nende lähedas-
tele tuge pakkuv veteranipo-
liitika on riigi otsene kohustus 
seista nende eest, kes on seis-
nud Eesti ja Eesti huvide eest, 
seda sageli lahinguväljal. Mul 
on heameel, et veteranipoliiti-
ka pöörab haavata saanute ter-
viseprobleemide kõrval rõhu-
tatud tähelepanu ka veterani-
de ümberõppele ja nende hari-
dustee jätkamisele: nende edu-
kale ja kestlikule toimetuleku-
le,” ütles Ilves.

Uus veterani poliitika lubab missioonil 
osalevale sõdurile kindlamat tulevikku
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Rail Balticu raudteepro-
jekti  ähvardab kõige 
suurem risk sattuda 
EL-i eelarvet kärpida 
soovivate riikide  ohvriks.

Raimo Poom
välistoimetuse juht

Intervjuu

Europarlamendi sotside juht: 
eelarvekõneluste suund on laastav

 KREEKALE AEGA JUURDE

Euroala rahandusministrid 
otsustasid Kreekale anda kaks 
lisa-aastat aega ehk kuni 2016. 
aastani eelarvepuudujäägi 
nõuete täitmiseks. Uut abiraha 
väljamakset ei otsustatud. EPL

MOSKVA TÄNAVATEL HAKKAVAD PATRULLIMA KASAKAD

Venemaa pealinnas Moskvas 
kuulutati välja värbamine uude 
kasakate malevasse, mis hakkab 
linnatänavatel patrullima. Kasa-
katel on samad volitused mis 
rahvamalevlastel, st nad ei tohi 

õigusrikkujaid vahistada. Lähe-
mal ajal hakkavad kasakad pat-
rullima Tverskaja tänaval ja Val-
gevene vaksali esisel väljakul, 
asudes seal takistama ebasea-
duslikku kauplemist. Del� 

PALESTIINAS AVATAKSE YASSER ARAFATI HAUD

Palestiinlased hakkasid eile oma-
valitsuse endise presidendi Yas-
ser Arafati hauda avama, uuri-
maks väidet tema tapmise koh-
ta. Töödel on mitu etappi, enne 
kui saabuvad Prantsuse, Šveitsi ja 

Vene eksperdid, kes uurivad Ara-
fati säilmeid, et selgitada välja, 
kas ta võidi mürgitada radioak-
tiivse polooniumiga. Haud asub 
Ramallah’ presidendipalee juu-
res mausoleumis. Del� 

Esmaspäeval Tallinna väisa-
nud Euroopa Parlamendi sot-
siaaldemokraatide fraktsiooni 
juht Hannes Swoboda nimetas 
Eesti Päevalehele antud usut-
luses paljusid Saksamaa suu-
rejoonelisi algatusi udu ajami-
seks ja suitsukatteks.  
•• Eesti jaoks paistavad 2014–
2020 eelarvekõnelused aina 
tumedamaid toone võtvat. 
EL-is koguvad silmanähtavalt 
jõudu nende riikide seisuko-
had, kes tahavad tulevast eel-
arveperspektiivi kärpida. Kui-
das te asju näete, kas kärpimi-
ne on reaalne?
Kahjuks näeme tõesti praegu 
konkurentsi ainult selles osas, 
kes tahab rohkem kärpida, kes 
tahab vähem maksta. See on 
väga kahetsusväärne. Jah, teil 
on õigus, oleme äärmiselt laas-
tavas olukorras. 

Arutasin just ka peaminis-
ter Andrus Ansipiga, et pea-
me selles suhtes kokku hoid-
ma. Pean silmas riike, kes 
kasutavad vahendeid häs-
ti, ja europarlamenti. Ainult 
sellise koalitsiooniga saame 
midagi teha. Olen küll 27 eri 
riiki esindavaid parlamendi-
liikmeid koondava fraktsioo-
ni esimees, aga kuni praeguse-

ni valitseb küll arvamus, et kui 
anname alla liiga vara, muutub 
see katastroo� ks. 

Me võitleme minimaalselt 
vajalike investeeringute eest, 
mis tagaksid majanduskasvu. 
Minimaalse panuse eest, mis 
vähendaks erinevusi rikaste ja 
vaeste vahel. Ja ka selle eest, 
et ei karistataks selliseid riike 
nagu Eesti, kes on üles näida-
nud tohutut solidaarsust EL-i, 
euroala, Kreeka ja teiste riiki-

dega. Ei saa aktsepteerida, et 
[Eesti] ei saa tagasi minimaal-
set solidaarsust nüüd ülejää-
nud Euroopalt. 
•• Kas te peate realistlikuks, et 
eelarveläbirääkimisi võiks veel 
päästa, st vältida suurt kärbet?
Jah, on võimalik, kui jääme 
endale kindlaks. Sest lõpp-
kokkuvõttes ei sünni uus 
eelarve ilma Euroopa Parla-

mendi nõusoleku-
ta. Vana eelarveraa-
mistik (2007–2013) 
pikeneks tulevaste-
le aastatele. Enami-
ke poliitiliste grup-
pide vaade on prae-
guseni olnud ühine: 
me ei aktseptee-
ri suuri kärpeid, 
mida mõned riigid 
nõuavad. 
•• Eesti põllume-

hed ja poliitikud on eriti pal-
ju rääkinud põllumajanduse 
otsetoetustest, nõudes nende 
tõusmist EL-i keskmisele tase-
mele järgmise eelarveperioodi 
jooksul. On see ikka päris reaal-
ne tahtmine?
Parlament pole selle üle küll 
veel hääletanud, aga pakkus 
välja pisut parandatud numb-
rid Balti riikide jaoks. Minu 
arvates mitte piisavalt. Arvan, 
et on väga ebaõiglane, et Balti 

riikide toetused on nii madalad 
mõne teise riigiga võrreldes. 

Vaadake, on palju arutelu-
sid, kuidas saavutada komp-
romiss. Üks võimalus on näi-
teks mitte teha kokkulepet 
seitsme aasta peale, vaid viieks 
aastaks. Öelda selgelt, et viie 
aasta pärast saavutame olukor-
ra paranemise Balti riikide põl-
lumeeste jaoks. Veel on ruumi 
manööverdamiseks laiemalt, 
kui ainult lubaduses, et jah, 
saate enam.
•• Balti riikidel on ka muid 
muresid, mis puudutavad üh-
tekuuluvusfonde ja Euroopa 
Ühendamise Rahastut. Tun-
dub, et kaotajaks on just need 
valdkonnad, mis tegelikult ai-
tavad liikmesriikidel vajalik-
ke reforme teha ja majandusi 
edendada? Ja tundub, et Euroo-
pa Ühendamise Rahastu on esi-
mene, mis ära langeb.
Põhimõtteliselt olen nõus, et 
siin valitseb suurim oht. Et 
põllumajanduse otsetoetu-
sed kaitstakse ära, ühtekuu-
luvusfonde kärbitakse natuke, 
kuid põhimõtteliselt kaitstak-
se ikkagi. Aga mida sügavalt 
vähendatakse, on Euroopa 
Ühendamise Rahastu ning 
teadus- ja arendusvahendid. 

Külastasin paari kuu eest 
Hamburgi sadamat. Ja seal 

öeldi mulle selgelt: me vaja-
me sellist ühendust põhja poo-
le (viitab Rail Balticule, mille 
rahastamine sõltub Euroopa 
Ühendamise Rahastust – R. 
P.), sest me peame oma sada-
ma ühendama teiste riikidega. 
Aga ma viitan sellele, et Sak-
samaa transpordiminister ütles 
just, et me ei tohiks ennast 
surnuks kärpida, ja nõudis 
rohkem raha transpordile. 
Peaksime kasutama selliseid 
väljaütlemisi, sest ilma 
infrastruktuurita ei saavuta 
me majanduskasvu. 

Kui me ei saavuta mõist-
likku eelarveperspektiivi, siis 
soovitan oma kolleegidel sel-
le vastu hääletada. Kui me ei 
saavuta eelarvet nüüd, võib 
see vajada rohkem aega, näi-
teks Saksa valimiste tõttu, ja 
me ei saavutagi kokkulepet 
enne seda. 
•• Seega ütlete, et eelarve-
kõnelused võivad venida 
veel aasta…
Jah. Sel juhul ei saavutaks me 
küll struktuurseid muutusi eel-
arves, mida soovime, aga kui 
alternatiiviks on väga ebapii-
sav eelarve, mis pole oma üles-
annete kõrgusel, siis peaksime 
pigem jätkama sellega, mis 
meil on.
•• Lõpetuseks, kas teie saate 

aru, milleks on vaja euroala 
jaoks eraldi eelarvet?
Udu ajamiseks. 
•• Tõesti?
Paljud neist asjadest on udu 
ajamiseks. Kui me ei suuda 
kokku leppida üheprotsendi-
ses Euroopa Liidu tervikeelar-
ves, räägime euroala eelarvest. 
See on silmakirjalikkus. Vaa-
dake, inimesed peavad tõesta-
ma, et neil on Euroopa tulevi-
ku jaoks lahendusi, sest nad ei 
taha lahendada praegusi küsi-
musi. Ja samuti ei taha nad, 
et neid nimetatakse Euroo-
pa-vastaseks. Jah, oleks tões-
ti tore omada euroala eelarvet 
koos ühise maksubaasiga. Ja 
kui sellega saaks teha Euroo-
pa jaoks vajalikke asju, võik-
sin nõustuda. 

Aga võtame Rail Balticu – 
selles projektis on euroala rii-
ke ja mitte-euroala riike. Mis 
me siis teeme? Paneme ehitu-
se Eesti lõunapiiril seisma? Ma 
arvan seega, et tegemist on 
rohkem suitsukatte kui tege-
likkusega

Alustuseks peaks ikka täna-
sed asjad ära lahendama, lep-
pima kokku eelarve, panema 
tööle pangandusjärelevalve. 
Alles siis võime järgmistest 
asjadest rääkida. 1 

Euroopa Parlamendi sotsiaal-
demokraatide fraktsiooni 
juht Hannes Swoboda 
kinnitab, et tema meelest 
peaks Balti riikidele maksta-
vad toetused märgatavalt 
tõusma. 

Mida sügavalt vähendatakse, 
on Euroopa Ühendamise 
Rahastu ja teadustegevus.

Euroala eelarve oleks silma-
kirjalik. Kas paneme Rail 
Balticu Eesti piiril seisma?

Foto: Rauno Volmar

Hannes Swoboda
Sündinud 1946 Austrias

KES TA ON?

•• Austria sotsiaaldemokraat-
liku partei liige.
•• Kodumaal  tegutses 
1980–1990-ndatel omavalit-
suspoliitikuna.
•• 1996. aastast ehk pärast 
Austria ühinemist EL-iga euro-
parlamendi liige.
•• Alates 2012. aastast Euroo-
pa Progressiivse Sotsialistide ja 
Demokraatide Alliansi ehk sot-
siaaldemokraatide fraktsiooni 
liider europarlamendis.  
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Petraeusi afäär 
haaras veel ühe 
USA väejuhi

Ajaleht: USA uueks kaitseministriks pakutakse 
John Kerryt ja välisministriks Susan Rice’i 
Kaadripoliitika
Ajalehe Washington Post tea-
tel kaalub USA president 
Barack Obama senaator John 
Kerry nimetamist uueks kait-
seministriks, kuigi teda on 
seni pakutud välisministriks. 
Asjaga kursis olevate kõrge-
te ametnike sõnul saab välis-
ministriks peaaegu kindlas-
ti praegune USA suursaadik 
ÜRO-s Susan Rice. 

Luure keskagentuuri (CIA) 
direktoriks on juhtiv kandi-
daat Obama peamine terro-

rismivastase võitluse nõunik 
John Brennan. Kui aga Bren-
nan viib ellu oma senise plaa-
ni ja lahkub valitsusest, peaks 
CIA direktoriks saama prae-
gune kohusetäitja Michael 
Morell. Ametnike sõnul on 
arutelud Valges Majas siiski 
varajases järgus ja ühtki otsust 
ei ole veel tehtud, vahendas 
ajaleht Washington Post.

Protsessi muudavad keeru-
lisemaks kongressi pahameel 
selle üle, et neid ei teavitatud 
kohe sellest, et CIA nüüd-
seks endine direktor David 

Petraeus on FBI uurimise all, 
ja 11. septembri Banghazi kon-
sulaadi rünnaku ümber tekki-
nud segadused.

Rice’i, kes on üks Oba-
ma siseringi abidest ja kes 
on olnud tema kõrval ala-
tes esimesest presidendivali-
miste kampaaniast 2007. aas-
tal, süüdistatakse eriti seoses 
Banghazi intsidendiga, milles 
hukkus USA suursaadik Lii-
büas Christopher Stevens ja 
veel kolm ameeriklast.

Mõni vabariiklasest rahva-
esindaja väidab, et Rice osales 

algses presidendivalimistega 
seotud katses näidata rünna-
kut rahumeelse meeleavaldu-
sena, mis muutus vägivald-
seks, mitte aga organiseeri-
tud terrorirünnakuna, milleks 
valitsus selle nüüdseks tunnis-
tanud on.

Rice kas juhtis kogu USA 
eksiteele või oli ebapädev, 
ütles vabariiklasest senaator 
Lindsey Graham pühapäeval. 
Grahami sõnul oleks Rice’il 
äärmiselt raske saada senati 
toetust välisministri ametisse 
kinnitamiseks. 1 Lauri Laugen

Petraeusi biograaf Paula Broadwell Foto: Reuters/Scanpix

Skandaal
CIA juht, erukindral  
David Petraeus võidakse  
abielurikkumise tõttu  
sõjaväekohtu alla anda.
Kaivo Kopli
kaivo.kopli@epl.ee

Uue pöörde Petraeusi sek-
siskandaalis tõi USA kaitse-
ministeeriumi eilne teade, et 
kindral John Alleni kohta, 
kes on Afganistanis kõrgeim 
Ameerika väejuhataja, on alus-
tatud ametkondlikku juurd-
lust sobimatute suhete pärast 
naisega, kelle FBI-le esitatud 
avaldusest asi alguse saigi. 

Millegipärast pidas Penta-
gon juurdlusest teatamist nii 
kiireloomuliseks, et kaitse-
minister Leon Panetta esitas 
sellekohase kirjaliku avaldu-
se ajakirjanikele oma lennuki 
pardal, olles teel Honolulust 
Austraaliasse Perthi. Panettaga 
koos reisivad Pentagoni kõrge-
mad ametnikud jagasid vaid 
veidi lisainfot, viidates sellele, 
et uurimine on alles alanud. 

Nad kinnitasid, et Allen 
suhtles Jill Kelleyga, kes väi-
detavalt sai ähvardavaid e-kir-
ju Paula Broadwellilt, kel-
lega oli abieluväline armu-
afäär Petraeusil. Kelley on 

vabatahtlik USA sõjaväelas-
te abistaja Floridas Tampas, 
kus asub USA keskväejuha-
tus. Petraeus oli aastail 2008–
2010 keskväejuhatuse ülem ja 
Allen samal ajal aseülem. See-
järel oli Petraeus aastail 2010–
2011 vägede juhataja Afganis-
tanis ja tema järeltulijana asus 
sellele kohale Allen. 

Pentagoni ametnikud ei sel-
gitanud, milles seisneb Alleni 
väidetavalt sobimatu suht-
lemine Kelleyga, kuid tõde-
sid, et läbi vaadatakse 20 000 
kuni 30 000 lehekülge e-kirju ja 
dokumente, mis puudutavad 
Alleni ja Kelley suhteid aas-

tail 2010–2012. Anonüümsete 
ametnike sõnul ei arva parajas-
ti Washingtonis olev Allen, et 
ta oleks millegi vastu eksinud. 

Kaks asjaolu viitavad, et 
tõenäoliselt ei ole tegemist eri-
ti tõsise juhtumiga. Esiteks ei 
hoidnud FBI juurdlust endale, 
vaid andis selle üle kaitsemi-
nisteeriumi sisekontrolli osa-
konnale. Teiseks teatas kait-
seminister Panetta, et Allen 
jääb edasi Afganistani väeju-
hatajaks, ilma et tema volitusi 
ka juurdluse ajaks peatataks.  

Ent sõjaväekohus võib 
ähvardada afääri peatege-
last Petraeust, kui selgub, et 
abieluväline armuafäär algas 
varem kui seni väidetud ajal, 
mil Petraeus oli sõjaväest erru 
läinud ja CIA direktoriks saa-
nud. Väeteenistuses olles on 
nimelt selline käitumine mili-
taarkoodeksi järgi lubamatu. 
Telekanali ABC News kogu-
tud andmete ja allikate ütlus-
te põhjal jääb mulje, et armu-
afäär algas enne seda, kui  
Petraeus mullu erru läks. 

On teada, et Broadwell koh-
tus Petraeusiga esimest korda 
2006. aastal üliõpilasena Har-
vardi ülikoolis. Kaks aastat hil-
jem hakkas Broadwell kirjuta-
ma uurimistööd Petraeusi juh-
timisvõtetest ja pääses kõrgele 
sõjaväelasele märkimisväärselt 

lähedale: ühel kok-
kusaamisel Was-
hingtonis tegid nad 
näiteks koos jook-
sutrenni. 

Veelgi tähelepa-
nuväärsema, lau-
sa pretsedendituks 

nimetatud võimaluse kindra-
liga aega veeta sai Broadwell 
pärast seda, kui Petraeus suun-
dus 2010. aastal Afganistani, 
kus Broadwell tal aasta jook-
sul korduvalt külas käis. 

Läbikäimine jätkus ka 
Petraeusi CIA direktoriks 
saades, Broadwell osales mit-
mel tema korraldatud üritu-
sel. Väidetavalt millalgi keva-
del olevat Petraeus hakanud 
suhtele lõppu tegema ja juu-
list pannudki afäärile punkti. 
Kelley hakkas anonüümseid 
ähvarduskirju saama mais ja 
varsti pärast seda alustas FBI 
juurdlust. 1 

John Allen jääb edasi Afga-
nistani väejuhtajaks, ilma et 
tema volitusi peatataks.
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Elekter
Harjulased hakkavad 
elektriülekande eest 
maksma kümneid euro-
sid rohkem kui läänlased.
Andres Reimer
andres.reimer@epl.ee

Rahulolematus

NÜÜD 

M
ÜÜGIL!

Värskes Ärilehes:

TOOMAS LUMAN: 
eestlased peavad jalakesed 
kõhu alt välja võtma

Osta Ärileht hästi varustatud lehemüügikohtadest või telli.
Info ja tellimine: tel 680 4444 või klienditugi@lehed.ee

Eesti Päevalehe Äripaketi tellijad saavad Ärilehe automaatselt.

• Milline trikk päästab Estonian Airi? 
• Internetireklaamis käib armutu jaht Sinu andmete nimel
• Läti juhid pööravad rahvast euro usku
• Kas Euroopal jätkub kriisi vastu püssirohtu?

Laadi tahvelarvutis 
alla Ärilehe rakendus 
ja loe digiversiooni!

Telli Äripakett nüüd ja võid võita ühe kolmest Kaubamaja 1000 € kinkekaardist!                                     Vaata: www.epl.ee/aripakett

Liiga kõrgest elektriülekande 
tasust päästab vaid kolimine

Estonian Airi 
piloodid 
võivad 
streikima 
hakata

ELEKTRIAUTODE KIIRLAADIMINE MAKSAB 2–3 EUROT

Aasta lõpuks valmivast 163 elekt-
riautode kiirlaadijast koosne-
vast üle-eestilisest võrgust on 
tänaseks paigaldatud üle poole 
ehk 97 kiirlaadijat. Kuni jaanua-
ri lõpuni on kiirlaadijate kasuta-

mine tasuta, pärast seda tuleb 
ühe laadimiskorra eest maks-
ta orienteeruvalt kaks kuni kolm 
eurot, teatas Kredex. Teenuse 
kuutasuks kujuneb 1. veebruarist 
umbes 15 eurot. EPL

MICROSOFTI WINDOWSI JUHT LAHKUS AMETIST

Microsofti Windowsi osakon-
na juht Steven Sinofsky lahkus 
päevapealt ametist. Tema lahku-
mine tuleb kõigest mõni nädal 
pärast seda, kui Microsoft tõi 
turule oma uue operatsiooni-

süsteemi Windows 8, millele on 
ettevõte suured ootused pan-
nud. Ühtegi ametlikku selgitust 
Sinofsky lahkumise kohta ette-
võte ei avaldanud, vahendab 
BBC. ERR

Eesti Päevalehe andmeil või-
vad Estonian Airi piloodid 
ühe stsenaariumina detsemb-
ri algul streikima hakata. 

Pärast seda, kui Estoniani 
Airi juhtkond otsustas tühista-
da pilootide ja salongipersona-
liga kollektiivlepingu, et muu-
ta töö- ja puhkeajatingimusi, 
on toimunud mitmeid läbirää-
kimisi. Lennu� rma peapiloo-
di Mart Lubi sõnul on olukord 
pinev. „Poolte vahel käivad 
läbirääkimised ja rohkemat 
me kahjuks öelda ei saa.” 

Liinilendurite assotsiatsioo-
ni esimees Rauno Menning 
jätab otsad lahtiseks. „Prae-
gu ei ole liinilendurite assot-
siatsioon vastu võtnud ühtegi 
otsust aktsioonide kohta. Meil 
on seadusest tulenevad kohus-
tused informeerimise osas ja 
seda me ka rangelt järgime,” 
vastas Menning. 

„Praegu ei ole ettevõtte 
ja ametiühingute kõnelused 
lõpetatud. Juhtkond on  seda 
meelt, et me ei soovi kollektiiv-
lepingutealaseid läbirääkimi-
si pidada meedia vahendusel,” 
märkis Estonian Airi juhatuse 
liige Jyri Ketola novembri Äri-
lehes. 1 Ann-Marii Nergi

Eesti Energia tütar� rma Elekt-
rilevi klientidele läheb üle-
kandeteenus turu avanedes 
54 eurot kallimaks võrreldes 
186-eurose aastatasuga, mida 
võtab elektritarbijalt Lääne-
maa võrguettevõte Imatra 
Elekter. VKG Elektrivõrkude 
teenust kasutavad narvalased 
hakkavad ülekandetasule aga 
kulutama Elektrilevi 240-euro-
sest tasust 24 eurot vähem.

Kui turu avanedes võib iga-
üks vaid arvutiklõpsuga vali-
da soodsaima elektrimüüja, 
siis kallimast ülekandetasust 
päästab vaid elukohavahetus. 
Nimelt jääb ülekandeteenus, 
mis moodustab ligi kolman-
diku elektriarvest, ka edas-
pidi monopoolseks ja tasud 
kinnitab edaspidigi konku-
rentsiamet.

„Kõik elektriülekande tee-
nust pakkuvad ettevõtted saa-
vad ühesuguse 7,8-protsendi-
lise tootluse,” ütles ameti osa-

konnajuhataja Külli Haab. 
„Hind kujuneb kulude ja 
investeeringute põhjal, mis 
ettevõtetel on erinevad. Kui 
tegemist on hiljuti ehitatud 
elektrivõrguga, on investeeri-
misvajadus suurem.”

Kas otse või vahendajalt
Samuti sõltub tasu suurus sel-
lest, kas väike võrk ostab elekt-
riedastusteenust otse jaotus-
võrguettevõttelt Elering või 
on taristu tehnilise lahenduse 
tõttu sunnitud kasutama mõne 
vahendaja teenust. 

Elektrilevi tõstab alates 1. 
jaanuarist võrgutasu keskmi-

selt 0,25 sendi võrra kilovatt-
tunni kohta, põhjendades seda 
Eleringi ülekandeteenuse kalli-
nemisega 0,16 sendi võrra. Üle-
jäänud tõusu 0,09 s/k�  põh-
jendas ettevõte sellega, justkui 
suureneksid energiakadudega 
seotud kulutused. Kao osakaal 
Elektrilevi võrgus on praegu 
ligikaudu kuus protsenti, üle 
kahe korra vähem kui küm-
me aastat tagasi. Elektrivõrgu 
kadu tekib suuremalt jaolt füü-
sikalistel põhjustel, sest elekt-
ri ülekandmisel eraldub osa 
energiat soojusena. Peale sel-
le põhjustavad kadu elektri-
vargused. 1

SENTI/KWH

Suuremate võrguettevõtete hinnad erinevad märgatavalt
Tasu ajatarii�dega elektrienergia ülekande eest 3600 kWh tarbimisel aastas, kui 60 protsenti elektrist kulub päeval.

aasta

Elektrilevi

VKG
Elektrivõrgud

Imatra
Elekter

Öö
SENTI/KWH € AASTAS € AASTAS
Päev Kulu

Võrgu teenis-
tus (7,8%)

4,66

4,18

3,57

8,03

7,23

6,24

240

216,24

186,12

18,72

16,86

14,51

100% 90% 78%

Protsent Elektrilevi aasta kasumist

Elektrilevi

VKG
Elektri-
võrgud

Imatra
Elekter

Graa�ka: Maret Müür

Börsihinnaga elekter kujuneb Eestis 
ostjale kõige odavamaks
Vabaneval Eesti turul elektrit 
müüma hakkavad firmad on 
siinse turu varasematele tipp-
hindadele kapaga juurde pan-
nud, mis välistab müüja riski. 
Elektribörs Nord Pool regist-
reerib Eestis elektrienergia hin-
da  2010. aasta detsembrist, kui 
börsihinnad tegid hüdroelektri-
jaamade veenappuse tõttu hüp-
pe. Eestis tõusis elektri börsihind 
siis ligi 5,3 sendini kilovatt-tun-

ni eest, Soomes aga 9,1 sendini. 
Aasta hiljem maksis elekter Soo-
mes 3,3 senti. Kuuekuulise Eesti 
Energia paketi puhul aga tuleb 
välja käia 5,74 eurot, mis näib 
müüjale  riskivaba pakkumine, 
sest tänavu jaanuaris tipphinda-
de ajal oli Eesti börsihind 4,8 sen-
ti, ülejäänud viie kuu jooksul aga 
alla nelja sendi. Soomes langes 
tänavu juunis kilovatt-tunni hind 
isegi alla kolme sendi. 
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Eesti kunsti suurkuju Endel Kõks 
jättis pärandiks põneva käsikirja

Elton John tulEb tallinna

29. juunil esineb Tallinna laulu-
väljakul Elton John, kes külastab 
Eestit oma maailmaturnee käi-
gus. Muusiku järgmine, 31. stuu-
dioalbum „The Diving Board” 
ilmub tuleva aasta märtsis. EPL

pikk kolmapäEv kumus

Täna kell 18 kutsub Kumu sarja 
„Pikad kolmapäevad Kadriorus” 
raames näitusele „Eesti kunsti-
skeenede arheoloogia ja tulevik”. 
Nüüdiskunstist räägivad kuraa-
tor Hilkka Hiiop, kunstnik Erki 

Kasemets ja teadlane Marie Vel-
levoog. Samal päeval saab kõi-
ki muuseume – Kumu, Mikkeli, 
Adamson-Ericu ja Niguliste muu-
seumi – külastada kokku ühe 
euro eest. EPL

puulõigE JäälõhkuJal

Tallinna lennusadamas seis-
val aurikul Suur Tõll on ava-
tud EKA tudengite puulõikenäi-
tus „Muster 2”. Osalevad Eesti, 
Prantsusmaa, Tšehhi ja Hispaa-
nia noored graafikud. EPL

musE’i sooJEndaJa

11. detsembril Saku suurhallis 
esineva Briti rokkansambli Muse 
erikülaline on USA duo Deap 
Valley, mille stiili on kirjeldatud 
mõistetega lo-fi bluusirokk ja girl 
power. EPL

Tartu kunstimuuseumi töötajad 
hoiavad hinge kinni: muuseumile 
ootamatult sülle kukkunud Kõksi 
arhiivist tuleb ilmselt välja avalda-
mata Pallase raamatu käsikiri.

Suve hakul saabus Tartu kuns-
timuuseumi tosin kasti kunst-
nik Endel Kõksi (1912–1983) 
ulatusliku arhiiviga. Selles on 
igasuguseid pabereid, ajaleh-
tede väljalõikeid, kirjavahetust 
kunstnikega, reisikirju, foto-
sid. Kastide kaupa materjali 
eesti kunsti kohta, mille ole-
masolu, ulatust ja väärtuslik-
kust varem ei osatud aimata. 
Seal on ka terve hulk mappe 
peaaegu kõigi eesti pagulas-
kunstnike kohta. Ka nende 
kohta, kellest Eestis teatak-
se üsna vähe. Seal on kirjava-
hetus sisuliselt kõigi toonaste 
eesti tippkunstnikega. Kogu 
selle tohutu materjali läbihek-
seldamine on alles pooleli.

Täidab tühikuid
Selgub, et Kõksil oli kavas Pal-
lasest ja seal õppinud kunst-
nikest kokku panna põhjalik 
mälestusteraamat. Käsikirigi 
olevat valmis saanud ja vii-
teid sellele ilmub pappkasti-
dest järjest lagedale. Raamat 
jäi Kõksil trükki andmata, sest 
surm tuli paraku vahele. Käsi-

kiri aga avaks eesti kunsti koh-
ta ilmselt paljugi uut.

Tartus asutatud kunstikool 
Pallas on üks eesti kunstiloo 
uhkemaid peatükke, mis ise-
loomustab laiemalt 20. sajan-
di esimese poole Eesti lugu. 
Pallase kooli õppejõudude ja 
õpilaste teosed on muuseumi-
de väljapanekute tuumaks ja 
kunstiturul makstakse nende 
eest kõva hinda. 

Kõks oli Pallase viimasest 
sõjaeelsest lennust ja jõudis 
Ado Vabbe õpilasena lõpu-
diplomini 1940. aastal. 1944. 
aastal lahkus Kõks Eestist ja 
piiri taha ta jäigi. Samamoodi 
nagu paljud tema kolleegidki. 
Uskumatu, kui suureks kasvas 

pagulaskunstnike kogukond, 
kelle jäljed kippusid Eestis 
samal ajal jahtuma. Nüüd 
päevavalgele tulnud Kõksi 
arhiiv täidab paljud tühikud 
lausa kunstnike ja sündmus-
te kaupa. Kuigi Kõks polnud 
enda kohta käivat arhiivi pida-
des täpne, oli ta seda süsteem-
sem teiste puhul – lausa täp-
pisteadlane.

Tartu kunstimuuseumi 
direktor Reet Mark, teadus-
direktor Tiiu Talvistu ja näi-
tusemaja juhataja Reet Pulk-
Piatkowska istuvad ümber 
laua. Kõksi pärandist rääki-
des nende silmad lausa põle-
vad. Kuna materjali maht on 
tohutu, siis ei ole kõike jõu-
tud läbi töötada, aga kasulik-
ke viiteid on juba praegu esi-
le tulnud.

„Pallase raamatu käsiki-
ri pole veel täismahus välja 
tulnud. Sellist valmis patakat 
praegu veel ei ole, aga meie 
suur tahtmine muidugi on, et 
see seal oleks. Ja jutt on olnud, 
et see olevat olnud täiesti val-
mis,” ütleb Mark.

Arhiivis on käsikirjalisi 
materjale, mis viitavad raama-
tule, ja Pallases käinud kunst-

nike mälestusi. „Ta 
räägib Pallase raa-
matust väga palju, 
on kirjavahetust, 
viiteid selle kohta, 
kus ta kogub mater-
jali,” lisavad Talvis-
tu ja Pulk-Piatkows-

ka. „Nendest paberitest ja saa-
detud kirjadest ning lugudest 
nüüd selgub, kas on võimalik 
mälestusteraamat kokku pan-
na. Aga see vajab ka varasema-
te materjalide suurt läbitööta-
mist ja otsade sidumist.”

Rahvusvaheline mees
Muide, Kõks oli tippkorv-
pallur Tanel Teini vanaonu. 
„Arhiivi sisuga ma tuttav pole, 
kuid loodan, et see toob sel-
gust ka Pallase raamatu käsi-
kirja saatusse, mis vanaema 
mälestuste järgi oli vanaonul 
valmis,” kinnitab Tein.

Kõks sündis täpselt sada 
aastat tagasi. Sel puhul ava-
takse täna Tartus seni mahu-

Pagulaskunsti muuseum
Paguluses on olnud vähe tead-
likult koondatud kunstikogusid, 
kuigi kõigi väliseestlaste kodu-
seinal on ikka olnud mõni nn 
omade pilt. Üht korralikumat 
kogu tahtis koondada pagulas-
kunstnik Eduard Rüga, kes oli 
üks Eesti Kultuurfondi Ameerika 
Ühendriiges asutajaid ja sama 
käre organiseerija nagu Kõks-
ki. Huvitav on lugeda kirjavahe-
tust, mida Rüga pidas Rootsis 

elanud kolleegi Arno Vihalem-
maga ja milles ta viitab pagulas-
kunsti muuseumi loomise mõt-
tele. Sama mehega pidas tihe-
dat kirjavahetust ka Kõks. Päris 
muuseumini majanduslikel põh-
justel ei jõutud, ent Rüga teadis, 
et 50–60-teoselisele kogule suu-
daksid nad aluse panna ja anda 
sellega tulevastele põlvedele 
läbilõike võõrsil tegutsenud ees-
ti kunstnike püüdlustest.

mõtE

Tanel Tein
Endel Kõksi sugulane,  
endine tippkorvpallur

Näitus oli Kõksi õe soov

Näituse korraldamine oli minu 
vanaema Maimo Soidla [Endel 
Kõksi õde] suur soov. Tema soo-
vis oma venna 100. sünniaastapäe-
va niimoodi meeles pidada. Mina 
olen selle soovi täitja. Kahjuks lah-
kus vanaema meie seast eelmise 
aasta augustis ega saa ise näitu-
sest osa. Vanaema kinkis osa teo-

kommEntaar

seid kunstimuuseumile, endale 
jäänud teosed jaotas ta veel elu 
lõpul poja ja tütre ning nende laste 
vahel. Pallase-aegsest loomingust 
on meie pere valduses mõned teo-
sed, neid peaks olema veel muu-
seumi omandis ja kindlasti ka era-
kogudes. 

Vanaonu ei olnud boheemlane, 
ta seisis kahe jalaga maa peal, tee-
nis oma tööga elatist, reisis väga 
palju, rääkis mitmeid keeli ja kir-
jutas palju.

Paljud Kõksi hilisloomingusse kuuluvad tippteosed on välismaal jäädavalt kadunud. Reet Pulk-Piatkowska näitab 1957. aastal 
valminud teost „Linnukaupleja”, Rootsist üles leitud üllatust, mis on alates tänasest Tartu suurnäitusel üleval. Foto: Hendrik Osula

kaim tema loomingu ülevaa-
tenäitus – sealhulgas mitmeid 
piiri tagant pärit pilte. Kõks 
saavutas kunstnikuna suure 
tuntuse juba enne sõda. 1944. 
aastal lahkus ta Eestist Sak-
samaale ja mõni aasta hiljem 
asus elama Rootsi. Me ei tea 
täpselt, kui palju meie suur-
mehe pilte on piiri taga pei-
dus või päris kaduma läinud, 
aga neid on vähemasti mitu-

sada. Pealegi oli Kõks vahest 
üks enim mööda maailma rin-
gi rännanud eesti kunstnikke. 

Kõks oli suur otsija ja kat-
setaja, kelle sõjajärgne loo-
ming on paljudele tõeline 
üllatus. On nii võimsaid pil-
te, mis võtavad sõnatuks – näi-
teks tema vägevad abstraktsed 
tööd. Võimalik, et tulevikus 
ujub aeg-ajalt välismaalt pin-
nale veel sääraseid pööraseid 

avastusi. Tartu ülevaatenäitu-
sel on ülal sadakond pilti. Sel-
le aasta lõpus ilmub Kõksi loo-
mingust üle 300-leheküljeline 
kataloog, mis võimaldab suur-
mehe loomingust veel rohkem 
aimu saada. 

Rahvusvahelise mehena 
pidas Kõks sidet eri mandritel 
elavate pagulaste vahel. Tal-
vistu räägib, et Kõksi ja tema 
eakaaslaste idee oli luua võr-

gustik, mis aitaks eesti kunst-
nikel müüa oma kunsti eri 
mandritel. „Kõks oli samas 
nagu Nipernaadi, kes oskas 
elada nii, et sellest rõõmu 
tunda,” ütleb Talvistu. „Rän-
das vabalt eri mandritel, kuid 
oskas ennast ära majandada. 
Igas kodus oli portree, mille ta 
oli teinud. Eks selle eest pakuti 
raha või prii ülalpidamist. Kas-
või öömajagi.” 1

„Kõks oli ühtlasi nagu Ni-
pernaadi, kes oskas elada 
nii, et tundis sellest rõõmu.”
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„Seitse psühhopaati” on 
pealkirjale vastavalt hull 
� lm, kus on võimatu ette 
arvata, mis pöörde 
tegevus võtab. 

Andres Laasik
toimetaja

Arvustus

Iirlane testib 
Hollywoodi 
psühhopaate

ERGUTUSPREEMIA 

Sleepwalkersi Anri Rulko-
vi preemia võitja on BFM-i 
magistrant Triin Ruumet („Üle-
vaade psühhoanalüütilisest 
teraapiast nr 11. näitel”, „Põh-
ja”, „Teisel pool vikerkaart”). EPL

ROTH LÄKS PENSIONILE

USA kirjanik Philip Roth ütles 
intervjuus ajakirjale Les Inrocks, 
et ei ole viimase kolme aasta 
jooksul ridagi kirjutanud ning 
romaan „Nemesis” (2010) jääb 
tema viimaseks. Guardian

„DEEMONITE” EDU 

Ain Mäeotsa � lm „Deemonid” 
kogus avanädalavahetusel 4458 
vaatajat. Sama hea avalöök oli � l-
mil „Seenelkäik” (4697 vaatajat), 
veidi parem oli see � lmil „Eest-
lanna Pariisis” (5936). EPL

NUKUFILMIKLASSIKA 3D-S

Täna kell 19 toimub Solarises 
festivali Animated Dreams ava-
mine, kus näidatakse digitaal-
selt taastatud ruumilisi � lme 
Eesti Nuku� lmi varamust. Linas-
tuvad Heino Parsi kontsert� lm 

„Kui mehed laulavad” (1979) ja 
Elbert Tuganovi propaganda-
� lm „Suveniir” (1977). Seejä-
rel linastub Hitoshi Takekiyo 
täispikk anima� lm „Pikapäeva-
rühm” (Hongkong, 2012). EPL

Koeranäppajad (vasakult): Marty (Colin Farrell), Hans (Chistopher Walken) ja Billy (Sam Rockwell) Kaader � lmist

Londonis sündinud iirlane 
Martin McDonagh, kelle näi-
temänge on mängitud päris 
palju ka Eesti teatris, on nüüd 
lavastanud Briti � lmi „Seitse 
psühhopaati”. See keerab vin-
di peale traditsioonile, mis sai 
alguse Tarantino � lmiga „Pulp 
Fiction”. Osav loovestja kuh-
jab järjest kokku nii palju 
Hollywoodi vägivalla� lmide 
stampe, et tekib uus kvaliteet, 

vaimukas ja kriitiline. Peene 
pilava tasapinna all võib „Seit-
set psühhopaati” võtta ka liia-
le läinud Hollywoodi märuli-
� lmina, seda enam, et näitle-
jateks on Hollywoodi esimese 
järgu staarid, kes teevad oma 
keerulist ja mitmetähenduslik-
ku tööd hingega.

Filmi vaieldamatu peatege-
lane on Hollywoodi töötu näit-
leja Billy (Sam Rockwell), kes 
lisaks koertevargustega raha-
teenimisele üritab püüdlikult 
aidata oma stsenaristist sõbral 
Martyl (Colin Farrell) kirjuta-
da huvitav mängu� lmistsenaa-
rium seitsmest psühhopaadist.

Elu ja kunst segamini
McDonagh segab väga huvita-
val moel elu ja kunsti. Nimelt 
lisandub � lmi tegevusse lisaks 
Marty ja Billy � lmikangelas-
test psühhopaatidele ka üks 

elust pärit psühhopaat. Kui 
Billy varastab rahateenimi-
se eesmärgil koerakese allil-
mategelaselt Charlielt (Woo-
dy Harrelson), siis tekitab see 
probleemi mitte ainult Billy-
le ja tema koeraäri partnerile 
Hansule (Christopher Wal-
ken), vaid ka süütule stsena-
ristile Martyle.

„Seitse psühhopaati” on 
pealkirjale vastavalt hull � lm, 

„Seitse 
psühhopaati”
„SEVEN PSYCHOPATHS” 

2012

Lavastaja: Martin McDonagh
Osades: Colin Farrell, Woody 
Harrelson, Sam Rockwell, Abbie 
Cornish, Tom Waits, Christopher 
Walken

kus on võimatu ette arvata, mis 
pöörde tegevus võtab, ja kus 
inimeste tapmine või tapmata 
jätmine on arusaamatu ja tot-
ter. Film taasloob Hollywoo-
di vägivalla� lmide kujundite-
rea ja samal ajal näitab seda 
rida võõrandatud moel, pila 
ja absurdi kaudu. 

„Seitse psühhopaati” on 
hoolimata oma vaimukusest 
ja meisterlikkusest siiski väi-

ke � lm. Siin ei ole ülearust 
rahaga laristamist, pauguta-
misi ja tagaajamisi on mõõdu-
kalt, just niipalju, kui hädapä-
rast tarvis. Ka sisu poolest pole 
film väga lennukas, pigem 
uurib sügavuti, mis toimub 
inimeste meeltes. See on hoia-
kute ja stereotüüpide ümber-
lappamise katse, jätmata seal-
juures vaatajaid ilma terav-
meelsest meelelahutusest. 1
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Pro� karjääri jooksul on 
Helenius võitnud kõik 18 
matši, see on temast 
teinud Soome ühe 
lemmiksportlase.

Jüri Butšakov
Helsingi

Telegramm

Täna Delfi 
Spordis:
Kas Eesti 
jalgpallikoondis 
lõpetab aasta 
võiduga?

Baruto lõpparvele 
veel ei mõtle

TTÜ KAOTUS

Balti liigas kaotas TTÜ korvpal-
liklubi eile õhtul võõrsil 51 : 90 
Šiauliaile. TTÜ resultatiivseim 
mängija oli 14 punktiga Kiur 
Akenpärg, vastastel 15 punkti-
ga Lewis Jackson. EPL

DJOKOVIĆ VÕITIS AASTALÕPUTURNIIRI

Maailma esireket Novak Djo-
ković alistas Londonis peetud 
meeste tennise aastalõputurnii-
ri � naalis Roger Federeri 7 : 6,
7 : 5, võttes šveitslaselt lootu-
se võita turniiril oma seitsmes 

tiitel. Djoković võitis ATP aasta-
lõputurniiri viimati 2008. aas-
tal Shanghais. Tänavuse turniiri 
läbis serblane kaotuseta ja tee-
nis auhinnarahaks 1,76 miljonit 
dollarit. ERR 

JANARI JÕESAAR LIITUB MISSISSIPPIGA

Eesti korvpalli üks suuremaid 
tulevikulootusi Janari Jõesaar, 
kes kevadel lõpetab USA-s kesk-
kooli, hakkab ülikoolikorvpal-
li mängima Mississippi ülikoo-
li meeskonnas. 18-aastane ja 

198 sentimeetri pikkune Jõesaar 
käis möödunud nädalal ülikoo-
li võimalustega tutvumas ja üli-
kooli peatreeneri Kyle Lindste-
di sõnul jäi ta nähtuga rahule. 
Basket.ee

Baruto alustas suurturniire 2004. aasta mais

M
akuuchi ,   sum

otorii

Graa�ka: Maret Müür

Yokozuna 

Baruto
tõusis

mais 2010 
Ozeki

Sekiwake
Baruto 
tõusis 

novembris 2008

KomusubiBaruto tõusis
septembris 2008

Maegashira Baruto tõusis
mais 2006

Juryo
28 sumotorit

Baruto tõusis
septembris 2005

Makushita
120 sumotorit

Baruto tõusis
märtsis 2005

Sandanme
200 sumotorit

Baruto tõusis
novembris 2004

Jonidan
220–280 sumotorit

Baruto tõusis
septembris 2004

Jonokuchi
70–100 sumotorit

Baruto tõusis
juulis 2004

Baruto taandub ozeki
positsioonilt
Eesti parim sumomaadleja 
Baruto ehk Kaido Höövelson ei 
saa novembriturniiri jätkata 
ning peab seekord loovutama 
ozeki tiitli. Kevadel yokozuna 
aunimest napilt ilma jäänud 
Baruto kerkis kaheksa aas-
taga sumomaailma tippu. 
Loodetavasti pole ka 
lootus yokozunaks 
saada kadunud. 

Eesti sumomaadleja Kaido 
Höövelson ehk Baruto sõnas 
pärast aasta viimase suurturnii-
ri katkestamist, et naaseb kind-
lasti juba jaanuaris uuesti võist-
lusareenile. Baruto kukkus 
üleeilse Fukuoka suurturniiri 
matši ajal. „Mul on vasaku jala 
reie tagumise lihase rebend,” 
ütles Baruto eile pärast arsti 
juures käimist. „Sain ka juba 
esimese raviprotseduuri, kui 
tehti nõelravi ja massaaži ning 
jalg pandi sidemesse.”

Järgmised kaks nädalat 
peabki Baruto iga päev ars-
tide juures käima, kusjuures 
tohtrid tuleb ise leida. Baru-
to nn koduklubi teda selles ei 
aita, sest pro� sumos pole see 
kombeks. Ta tunnistab, et eel-
mise turniiri katkestamise põh-
justanud parema jala varbaluu 
murd on seotud praeguse uue 
vigastusega. „Paraku seob üks 
trauma teist. Praegune reieli-
hase rebestus on mingil mää-
ral ka varbaluu murrust põh-
justatud. Jalgade tasakaal on 

häiritud. Ega varbaluu vigas-
tuse väljaravimiseks pole aega 
olnud,” sõnas Baruto, keda on 
juba alates 2006. aastast sega-
nud ka vasaku põlve vigastus. 

Jaanuaris turniirile
Arstid on lubanud, et Baru-
to saab kuu aja pärast uues-
ti treenima hakata. „Detsemb-
ris tahaksin kindlasti laagrisse 
minna,” lootis ta. Katkestami-
se tõttu ozeki tiitli kaotanud 
Baruto ei karda, et jaanuari-
kuine turniir võiks vahele jää-
da. „Elame-näeme, kuid usun, 
et jaanuaris võistlen,” teatas ta 
ja lisas hetk hiljem: „Tegelikult 
olen kindel, et saan jaanuaris 
võistelda. Võitlen selle nimel.”

Baruto ei mõtle sellele, et 
vigastused võiksid tema kar-
jääri sootuks lõpetada. „Prae-
gu võtan ühe päeva korraga. 
Ei ole pikemaajalisi plaane tei-
nud. Aga karjääri lõpetamise-
le ma veel ei mõtle.”

Kui Baruto võidab jaa-
nuaris vähemalt kümme mat-
ši, t õuseb ta sekiwakest uuesti 
ozekiks. 1 Meelis Naudi

Sumo

Esimest korda kohtusin kahe-
meetrise Robert Heleniuse-
ga aasta tagasi Helsingis, kui 
jälgisin Hartwall Arenal tema 
matši Dereck Chisoraga. Olin 
hämmingus, millise hoolega 
kodupublik oma kangelasele 
kaasa elas: 10 000 inimest rõk-
kas iga kaasmaalase löögi pea-
le. Tundus, nagu oleksin korv-
palli � naalmatšil või jalgpalli-
maa koondisemängul.

„Minu isa oli poksitreener. 
Proovisin paljusid spordiala-
sid: jäähokit, kuulitõuget, jalg-
palli, Ameerika jalgpalli. Aga 
poks oli ainus, mis minus head 
adrenaliini tekitas,” meenutab 
Helenius. „Alustasin poksiga 
11-aastaselt, kuid kaotasin 
oma esimese matši ja lõpeta-
sin poksimise. Otsustasin, et 
mulle ei meeldi poksimine ja 
päris kindlasti ei meeldi kao-
tamine. 14-aastaselt alusta-
sin uuesti ja seekord võitsin. 
Alates sellest olen olnud pok-

sist haaratud.” Seda, et temast 
saab poksija, teadis ta 16-aasta-
selt, kui võitis Euroopa kadet-
tide poksi meistrivõistlustelt 
pronksmedali. 

Aasta hiljem tuli uus pronks 
juunioride EM-ilt ning Hele-
niuse enda arvates oli edasi-
ne vaid käkitegu. Aga nii ei 
läinud. „Võitsin kahel aastal 
pronksi ja arvasin, et olen nüüd 
kõva tegija. Jätkasin poksimist, 
kuid muutusin laisaks.”

Annab kõik või lõpetab
Heleniuse läbimurdeaasta oli 
alles 2006. Sinnamaani pidi 
soomlane võitlema mitte ainult 
vastaste, vaid ka Soome poksi-
liiduga. „Ma ei meeldinud nei-
le, nad soovisid Janno Rosber-
gi koondise esinumbriks, aga 

olin teda neli korda võitnud. 
Mul oli topeltkodakondsus, 
kuna olin Rootsis sündinud, 
üles kasvanud aga Porvoos. 
Seega läksin Rootsi ja Tam-
meri turniiri � naalis alistasin 
Rosbergi teises raundis nok-
audiga. Seejärel naasin Soo-
me koondisse. Ma pole kuna-
gi end rootslasena tundnud,” 

kirjeldab Helenius ja lisab, et 
Ervin Kade tõi ta tagasi Soo-
me poksima. Kade otsustaski 
Heleniusest teha koondise esi-
numbri ja koos sammuti 2006. 
aastal EM-ile. „Treenisin väga 
kõvasti. Tundsin, et kas annan 
endast kõik või lõpetan poksi-
mise sootuks.”

Helenius võitis kõik mat-
šid kuni � naalini nokaudiga. 
Kullamatšis tuli punktide-
ga tunnistada venelase Islam 
Timurzijevi paremust. Siis sea-
dis Helenius sammud Saksa-
maale poksi Bundesligasse, 
kus võitles Hertha BSC eest. 
Euroopa üks suurimaid pro-
� poksitiime Sauerland otsus-
taski Heleniusega lepingu 
teha. Pärast 2008. aasta olüm-
piakvali� katsiooni (Helenius 

Pekingisse ei jõud-
nud) läks vägilane 
üle pro� poksi.

Väärt vastane
Kuigi soomlase hõl-
ma all on vaid 18 
võitu, neist 11 nok-

audiga, on talle alistunud vas-
taste seas mitu nimekat poksi-
jat. Helenius näitas, et hooli-
mata vähesest kogemusest, on 
ta vastane kõigile. Kõlas nimi 
Nordic Nightmare (ee Põhja-
maa Õudusunenägu). Kust 
tuli selline edu? „Olen tugev, 
mul on lai haare, kasutan pal-
ju oma vasakut kätt ja ma löön 

väga kõvasti,” ütleb Helenius 
laia naeratuse saatel. 

Aasta tagasi Heleniuse kiire 
tõus pidurdus. Kodupubliku 
ees alistas ta Dereck Chisora. 
Pärast esimeses raundis domi-
neerimist ei suutnud Helenius 
Chisorale suuri raskusi teki-
tada. Paljude arvates oleks-
ki pidanud Helenius matši 
kaotama, siiski tuli kohtuni-
ke häältega 2 : 1 võit soomla-
sele. Hiljem selgus, et Chiso-
ra oli esimeses raundis Hele-
niuse rangluu murdnud. Tuli 
pidada aastane võitluspaus. 
„Minu jaoks oli see väga hea 
aasta. Sain palju mediteerida 
ja oma perega aega veeta. See 
on minu jaoks väga tähtis. Mul 
on kaks last, kolmas tulekul,” 
räägib Helenius.

Sauerlandi promooto-
ri sõnul ootab Heleniust ees 
Euroopa pro� poksi tiitlimatš. 
Kelle vastu, seda veel ei tea. 
„Järgmised aastad tulevad väga 
huvitavad,” lausub Helenius. 
Kui kaugel on üliraskekaalu 
tiitlimatš? „Loodan, et ühe või 
kahe aasta kaugusel.” 1

Robert Helenius (paremal) võitis laupäeval Helsingis matši Sherman Williamsi (Bahama saared) vastu. Foto: Reuters/Scanpix

Robert Helenius: järgmised 
aastad tulevad huvitavad

Helenius algusaastatest: 
„Poks oli ainus, mis minus 
head adrenaliini tekitas.”
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Korvpall
Lauavõitluses pea kahe-
kordse ülekaaluga domi-
neerinud Tartu Ülikool/
Rock kaotas 68 : 70.
Pärt Talimaa
part.talimaa@epl.ee

Tiitlivõistlus

epl.ee/kodu

Kodupakett sisaldab:  

• Eesti Päevaleht E–R

• Uus laupäevaleht LP

• Eesti Päevaleht ja 

 LP digilehena

epl.ee/aripakett

Äripakett sisaldab: 

• Eesti Päevaleht E–R 

• Uus laupäevaleht LP 

• Ärileht 

• Eesti Päevaleht, LP ja

 Ärileht digilehena

Telli nüüd 
Eesti Päevaleht!

Telli ja registreeru:

Võida 3 x 1000 € väärtuses 
kodusisustust Kaubamajast!

Kõik Eesti Päevalehe Kodupaketi ja Äripaketi praegused 
tellijad saavad samuti loosimistele registreeruda.

„Mehed võitlesid ja võitlust 
ju oli, kuid päeva lõpus ei 
maksa see midagi.”

Tartu ülisuur ülekaal lauavõitluses 
jäi siiski võiduks vormistamata

Andres 
Sõber: 
juunioride 
EM Eestis on 
maiuspala

Korvpalliliidu juhatus otsus-
tas esitada rahvusvahelise-
le korvpalliliidule (FIBA) 
taotluse järgmisel suvel kuni 
20-aastaste meeste EM-võist-
luste A-divisjoni turniiri kor-
raldamiseks.

Tänavusel A-divisjoni tur-
niiril Sloveenias 15. koha saa-
nud Eesti järelkasvukoondise 
peatreener Andres Sõber ütles, 
et EM-i korraldamine annab 
kogu korvpallirahvale tagant-
tõuke. „Hea otsus – miks mit-
te üritada tiitlivõistlust saada,” 
ütles Sõber. „See oleks maius-
pala nii korvpalluritele kui ka 
publikule.”

Korvpalliliidu presidendi 
Peep Aaviksoo sõnul mõju-
tas EM-i taotlemist arvesta-
tava tasemega meeskonna 
olemasolu. 1993. aastal sün-
dinud Rait-Riivo Laane, Mar-
tin Paasoja, Oliver Metsalu, 
Rauno Nurger ja Kevin Lii-
vamägi ja aasta noorem San-
der Saare osalesid juba möö-
dunudsuvisel EM-il. 

„Meeskonda tugevdavad 
Janari Jõesaar ja Mihkel Sch-
leicher, kes ei saanud tänavusel 
EM-il osaleda,” lausus Sõber, 
kes tahab taas kandideerida 
järelkasvukoondise peatree-
neriks 1 Andrus Nilk

Viimati 2010. aasta detsemb-
ris kodusaalis eurosarja kohtu-
mise pidanud Tartu meeskond 
võitis rumeenlaste Mediaş 
Gaz Metani vastu lauavõitlu-
se 42 : 24, kusjuures nii rün-
de- kui ka kaitselauast nopi-
ti 21 palli, ent võiduga lahku-
sid väljakult siiski külalised. 
„Tartlased domineerisid rün-
delauda totaalselt: 21 palli on 

peaaegu uskumatu piiri peal. 
Kompenseerisime allajäämise 
nende võtmemängijate kinni-
võtmisega ega lubanud neil 
kergeid korve visata,” lausus 
pärast kohtumist vastaste pea-
treener Marcel Ţenter.

Tartlaste peatreener Gert 
Kullamäe kandis samuti män-
gijate aktiivse ründelauda 
mineku kohtumise aktivasse. 

„See näitab, et mehed võitle-
sid ja võitlust ju oli, kuid päe-
va lõpus ei maksa see midagi,” 
nentis Kullamäe.

Tagaliin ei panustanud
Peatreeneri sõnul oli üheks 
komistuskiviks tagaliin, kellelt 
ta oodanuks suuremat punkti-
list panust. Tartlaste üks viske-
kahureid Silver Leppik jäi eile 
üldse nulli peale, ent parim 
päev polnud ka tartlaste liidril 
Justin Ingramil. Ameeriklane 
tõi küll 14 punkti, ent sooritas 
väljakult koguni 17 viset. „See 
on hea, et me läksime innu-
kalt ründelauda, aga meil oli 
liiga palju pallikaotusi ja tegi-
me palju raskeid viskeid, eri-
ti mina,” lausus Ingram pärast 

kohtumist nukralt. 
Ameeriklane patus-
tas lõpuks nelja pal-
likaotusega, leedu-
lasest ääremängi-
ja Egidijus Dimša 
arvele kogunes neid 
kahe võrra rohkem.

Eilse kohtumise positiiv-
se poole peale võib kanda ka 
Rain Veidemani sekkumise. 
Pikalt vigastuspausilt naasnud 
tagamängija alustas kohtumise 
teist poolaega, kus ta ligi kol-
me minuti jooksul teravate läbi-
murretega korduvalt vastaste 
kaitsjaid ette võttis. Kuid pikk 
mängupaus andis endast tun-
da ja pallur küsis peagi Kulla-

mäelt vahetust. Peatreener sel-
gitas, et tahtis anda Veidemani-
le kolmanda veerandaja alguses 
veidi mängupraktikat, et vaja-
duse korral teda ka kohtumise 
lõppedes kasutada.

Tartlased on pidanud sel 
hooajal FIBA EuroChallenge’i 
sarjas seega kaks ülimalt tasavä-
gist kohtumist, ent võitude real 
on paraku ümmargune null. 
„Tuleb oma mängu parandada 
ja peame saama rohkem liht-
said korve,” lausus Ingram. 1

FIBA EuroChAllEngE 

Tartu Ülikool/Rock – Mediaş Gaz 
Metan 68 : 70 (33 : 29)
TÜ/Rock: Dimša 15 p + 6 pk, 
Ingram 14 p + 6 lp + 4 pk, Saage 
11 p, Toome 8 p + 8 lp, Kurbas 7 
p, Doronin 4 p, Kriisa 2 p, Nelju-
bov 2 p, Eichfuss 2 p, Allingu 2 p, 
Veideman 1 p. 
Metan: St. John 17 p, Mitchell 
16 p, Graham 9 p, Dundjerski 8 

p + 6 lp, Nicoară 8 p, Ivanović 6 p, 
Mandache 4 p, Mladenović 2 p.
2-p-visked: 47,2% (17/36) – 
62,5% (25/40). 3-p-visked: 
25,9% (7/27) – 31,3% (5/16). 
Vabavisked: 65% (13/20) – 
100% (5/5). Lauapallid: 42–24. 
Söödud: 11–16. Vaheltlõiked: 
5–9. Blokid: 0–2. Pallikaotused: 
22–19.

Foto: Hendrik Osula
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19:00

21:00

Et si on vivait tous ensemble?

rezissöör

WWW.KINO.EE

osades GUY BEDOS  DANIEL BRÜHL  GERALDINE CHAPLIN  JANE FONDA  CLAUDE RICH  PIERRE RICHARD  kaastegevad BERNARD MALAKA  CAMINO TEXEIRA  GWENDOLINE HAMON  SHEMSS AUDAT  GUSTAVE KERVERN  STEPHANIE PASTERKAMP  stsenarist STEPHANE ROBELIN  operaator DOMINIQUE COLIN  originaalmuusika JEAN-PHILIPPE VERDIN  montaaz  PATRICK WILFERT   
heli FLORENT BLANCHARD  MOURAD LOUANCHI  STEPHANE DE ROCQUIGNY  kunstnik DAVID BERSANETTI  kostüümikunstnik JÜRGEN DOERING  soengud DOMINIC PEROT  grimm FABIENNE GERVAIS  KARINA GRUAIS  tootmisjuht ANTOINE THERON  tegevprodutsent NATHALIE NGHET  kaasprodutsendid NICOLAS LESOULT  CEDRIC DE SAINT-JOUAN  ROCH LENER  MICHEL LIBERMAN

produtsendid CHRISTOPHE BRUNCHER  PETER ROMMEL  PHILIPPE GOMPEL AURELIA GROSSMANN  kaastootja FREDERIQUE DUMAS
Prantsuse-Saksa koostöö LES FILMS DE LA BUTTE  ROMMEL FILM  MANNY FILMS  STUDIO 37  HOME RUN PICTURES  toetajad EURIMAGES  LA REGION ILE-DE-FRANCE  FFA  CNC  MEDIENBOARD BERLIN-BRANDENBURG  BKM  MFG  FILMFÖRDERUNG BADEN-WÜRTTEMBERG  osalejad CANAL+  STUDIO 37  BAC FILMS  THE MATCH FACTORY  PANDORA FILM VERLEIH  FRENETIC FILMS   

arenduse ja tootmise toetaja EUROOPA ÜHENDUSE MEDIA PROGRAMM  maailmamüük THE MATCH FACTORY

© LES PRODUCTIONS CINEMATOGRAPHIQUES DE LA BUTTE MONTMARTRE / ROMMEL FILM / MANNY FILMS / STUDIO 37 / HOME RUN PICTURES

Saal 8
Saal 6
Saal 411:45  14:20  

19:05  21:40 13:50  18:40(ainult N)  21:10

18:30(v.a. N)

15:40  22:25(v.a. E-N)

Saal 2

TAMBET TUISK    ENE JÄRVIS  
AIN LUTSEPP    EVELIN VÕIGEMAST

KOPLI KINOKOMPANII esitleb

KOPLI KINOKOMPANII

AIN MÄEOTSA   lm

PÕHINEB AVALIKKUSE ETTE 
TOODUD TÕSILOOL

FILM OLI VÄLJAMÕELDIS.
              MISSIOON OLI TÕELINE.

BRYAN ALAN JOHN

BEN

KINODES 16. NOVEMBRIST PILETID MÜÜGIL! 

FILMIDE    JA
  

  LOOJATELT

ALATES 30. NOVEMBRIST

Saal 3 3D 13:20(ainult L)  17:40

11:30  15:30  20:00(v.a. L)Saal 5 3D

FILMI “ALICE IMEDEMAAL” LAVASTAJALT

1+1

VIDEVIKU SAAGA MARATON I-IV

Saal 5

Saal 4

13:35  20:20(v.a. E-N)

16:55

18:45(v.a. N)
13:40(v.a. P)

20:00(ainult L)
11:35(v.a. P)  18:15(v.a. L, E)  

22:25(v.a. L)

21:55 19:00(ainult E)

12:00(ainult P)  20:00(ainult L)

19:00 (ainult E)

22:00 (L - 22:05)
16:05  20:20(v.a. L,E)

19:30(ainult T)

17:35

20:20(ainult E-N)

MS12

MS12

L

L

L

L

L

MS12

MS12

MS12

K12

K12

K14

K14

K14

K12

K12

Saal 4

Saal 9

11:25  18:05

14:25

LOOTUS TÄRKAB

SÖÖST

Saal 4

Saal 8

Saal 6
Saal 7

Saal 5
Saal 7

Saal 3 Saal 1

Saal 7

Saal 7

Saal 5
Saal 7

Saal 1

RÖÖVITUD 2

ZAMBESIA

HOTELL TRANSILVAANIA

RÄPANE AMET

PAHAENDELINE

VÕI SEES

AJASÕLM MET OOPER: OTHELLO 

MET OOPER: TORM

NT LIVE: TIMON ATEENAST

SEITSE PSÜHHOPAATI
SEENELKÄIK

COLDPLAY LIVE 2012

007 SKYFALL

Saal 3 2D

Saal 3

13:20(v.a. L)

15:25(v.a. L)  19:45

VAPPER JOCK

EESTLANNA PARIISIS

PERE

PERE

PERE

eesti keeles!

E - N IGA PÄEV ÜKS OSA!

eesti ja prantsuse k., eesti- ja venek subt!

eesti keeles, venek subt!

eesti keeles!

eesti keeles!
vene keeles!

vene keeles!

eesti k.!

Saal 5 2D

Saal 6 3D
Saal 6 3D

13:15

11:40
16:20

11:20

15:25(ainult L)

Saal 3 2D

Saal 3 2D

Saal 9 12:00  16:25  18:50  21:15

Saal 10

Saal 1

11:30  14:30  17:30  20:30

11:50  14:55  
18:20(v.a. T)  21:30

18:10(ainult L)  
21:20 (ainult L, P, T)

12:20  15:20  21:00 N - 21:50

A.Le Coq Sviit

Saal 2

www.forumcinemas.ee
wap.forumcinemas.ee

Piletihinnad: E-N ja reede kuni kl 18:00 tavapilet 4,50€/lastepilet 2,50€, 3D-pilet 5,00€/lastepilet 3,50€. E-N alates kl 18:01 tavapilet 5,00€/lastepilet 2,70€, 3D-pilet 7,00€/lastepilet 3,70€. Reede (alates 18:01), L-P ja riiklikel pühadel tavapilet 6,50€/lastepilet 2,90€, 3D-pilet 8,00€/lastepilet 3,90€. A.Le Coq Sviit E-N pilet 17€. R-P pilet 21€

*A.Le Coq Sviidi seansid tööpäeviti alates 17:00, nädalavahetustel ja pühadel 13:00

R . november kell  Vanemuise 
kontserdimaja
Sümfooniakontsert
Vanemuise Sümfooniaorkester
Tõnu Kalm (klarnet)
Heigo Rosin (marimba)
Dirigent Lauri Sirp
Jaan Rääts Intrata op. 
Urmas Sisask Klarnetikontsert 
op. 
Emmanuel Sejourne Kontsert 
marimbale ja keelpilliorkestrile
Wojciech Kilar Orawa
Jaan Rääts Sümfoonia nr  op. 
(K: Rääts, Sisask, Sejourne, Kilar )

 

 

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Ma armastasin sakslast
10., 11. detsembril 19.00
 
Eesti filmi laulud
7., 8., 27., 28., 29. 
detsembril 19.00

Festival Talveöö unenägu
17. – 21. detsembril

Helistades annetusnumbril 900 6000 annetad 5 eurot
Helistades annetusnumbril 900 6100 annetad 10 eurot

aitaalustadaelu.ee

Pelgulinna Sünnitusmaja Toetusfond kutsub

SIPAP-aparaat aitab enneaegsetel lastel hingata. Iga elu on hindamatu. 
Anname koos väikestele talentidele täisväärtusliku lapsepõlve!



18

K
u

u
lu

tu
se

d
 |

E
e

sti P
ä

e
v
a

le
h

t, ko
lm

ap
äe

v, 1
4
. n

o
ve

m
b

e
r. 2

0
1
2

   
To

im
etaja: A

n
n

i K
0p

p
el, tel 680 4506, e-p

o
st: ku

u
lu

tu
s@

ep
l.ee  •  Reaku

u
lu

tu
si saab

 an
d

a kõ
ikid

es Eesti Po
sti ko

n
to

rites ü
le Eesti 

VEO- ja KOLIMISTEENUS

Südamlik kaastunne 
 Kristale, Kätlinile ja Kristjanile 

elukaaslase ning isa 

Jaan 
 Jürgensoni 

kaotuse puhul

Ärasaatmine  
Pärnamäe Krematooriumist 

15.11.2012 kl 13.30

Lilli ja pärgi palume mitte tuua

Töökaaslased  
ASist Kiirkandur ja Warrenist

Logistikapataljoni 
 isikkoosseis

mälestab endist 
 töökaaslast

Marie-Pauline 
BergströMi

ja avaldavad kaastunnet 
lahkunu lähedastele

Teatame kurbusega, 
 et on lahkunud 

arri  
toMingas 

24.10.1927- 9.11.2012

Ärasaatmine  
reedel, 16.11.2012 kl 14  

Pärnamäe Krematooriumi  
väikeses kabelis 

Lähedased

Avaldame sügavat  
kaastunnet

rafael  
aMose

04.08.1950-09.11.2012

omastele ja kolleegidele

Saue Vallavolikogu 
Saue Vallavalitsus

Mälestame kurbuses 
head kolleegi

prof.  

uuVe  
Kirsot

23.11.1937 – 11.11.2012

ja avaldame sügavat kaastunnet 
lähedastele

Ärasaatmine  
15.11.2012 kl 15  
Kaarli kirikust 

 Keemilise ja Bioloogilise 
 Füüsika Instituut

Riikliku Lepitaja Kantselei

mälestab oma kauaaegset  
kaastöötajat 

rafael  
aMost 

ja avaldab südamlikku 
 kaastunnet lahkunu  

omastele

Iga lahkumine on raske, 
 iga teele saatmine kurb.

Kallist

rein – tooMas 
etruKit

23.03.1938 – 11.11.2012

Leinab abikaasa

Ärasaatmine reedel  
16.11.2012  kl 15  
Rahumäe kabelis

Mälestame nahakunstnik

inara  
Õuna 

18.11.1941 – 12.11.2012

Südamlik kaastunne 
 lähedastele

Ärasaatmine neljapäeval,  
15.11.2012 kl 14  

Metsakalmistu kabelis

Eesti Kunstnike Liit 
Eesti Nahakunstnike Liit

Südamlik kaastunne  
Siiri Vahurile isa 

Julian  
sÄKKi 

surma puhul 

Kolleegid  
Eesti Rahvusraamatukogust 

Ärasaatmine  
14.11.2012 kell 11.00  

Pärnamäe Krematooriumis

Südamlik kaastunne  
Dmitri Gorjatševile 

eMa
kaotuse puhul

Kollegid

SA Põhja-Eesti  
Regionaalhaigla

Onkoloogia- ja  
hematoloogiakliinikust

Avaldame sügavat kaastunnet 
Malle Laanmetsale 

eMa 
kaotuse puhul 

Töökaaslased  
Eesti Rahvusraamatukogust

Südamlik kaastunne klassiõde 
Helvele abikaasa 

rein – tooMas 
etruK 

22.03.1938 - 11.11.2012 

kaotuse puhul 

Ärasaatmine  
16.11.2012 kl 15.  

Rahumäe kabelist 

Klassikaaslased  
Tallinna 10. Keskkoolist

Avaldame sügavat kaastunnet  
Kai Amosele abikaasa

rafael aMos
kaotuse puhul

Tarbijakaitseamet

Mälestame

rafael  
aMost

Avaldame kaastunnet omastele

Harju Maavalitsus

Leiname kallist  
abikaasat ja ema

VilMa  
randla

27.08.1930 - 12.11.2012

Ärasaatmine  
Rahumäe kalmistu kabelis 

17.11.2012 kl 12

Heino ja Riina

Igas hetkes peitub head ja halba 
seal kus lõppeb seal ka algab tee 
meri kustutab kord jäljed kaldalt 

aga hinges püsivad need...

Volli  
riitsaar

Head töökaaslast  
mälestavad 

kolleegid  
ALSTOM Estonia ASist

Meie siiras kaastunne  
lähedastele

Padise Põhikooli  
õpetajad ja õpilased

avaldavad sügavat kaastunnet 
Kätlinile ja Kristjanile emaga 

armsa isa

Jaan 
 Jürgensoni

kaotuse puhul

Meie sügav kaastunne  
Kerti Rannistole armsa

eMa
lahkumise puhul

Viimsi kooli 1A klassi  
lapsed peredega

Mälestame endist kauaaegset 
Saue Vallavolikogu liiget

ülo  
VilJaMaad

29.05.1939 – 8.11.2012

ja avaldame lähedastele  
siirast kaastunnet

Saue Vallavolikogu 
Saue Vallavalitsus

Avaldame sügavat kaastunnet 
omastele 

ralf aMose 
surma puhul 

Unustamatut sõpra mälestavad

Jaan, Jüri ja Hillar perega

Südamlik kaastunne  
Heidile 

isa 
kaotuse puhul

Emadekooli pere

Aeg teab,  
aga tema meie poole ei vaata

Avaldame kaastunnet Kaile lastega 

rafael aMose 
surma puhul

Korteriühistu Tulekoda

Kallist venda

Hugo KuKK
Leinavad õed Maimo ja  

Agnes peredega

Tervis
11 Uus ja eksklusiivne massaažisalong 

ootab lõõgastavale massaažile. 
Tel 5382 0188.
11 Parapsühholoog Ž. Stepanjan  

Abi alkoholi- ja nikotiinisõltuvuse, üle-
kaalulisuse, radikuliidi ja stressi puhul. 
Konsultatsioon. Tel 5858 8910.

Koolitus
11 19.-20.11, lilleseade jõulu- 

kursus  Harjumaal. Tel 5556 3639, 
Jaak Tomson.

Teenused
11 KAARDID ENNUSTAVAD 

Tel  900 1727 24 h, h 1,09 €/min  
www.ennustus.ee

11 NÕUANDELIIN tel 900 5020.  
Kui elumure vaevab ja vajad hingeabi, 
anname soovitusi.  Vastame eraelu,  
töö ja tervise küsimustele.  Kõne 
 hind 0,97€/min.

11 Põrandate hooldamine, renovee-
rimine ja ehitamine. Põrandalaua, 
liistude müük. www.kvaliteetporand.ee, 
tel 5648 6854.

Ost
11 Reval Antiik ostab vanu maale, 

münte, kuld- ja hõbeesemeid, märke, 
mööblit, raamatuid, jms. Pakkuda võib 
kõike, mis tundub olevat vana. Müüri- 
vahe 2, 6440747, 511 8825

Laen

11 Laen kinnisvara tagatisel. AS A&O 
LaenuGrupp. Tartu mnt 29 Tln. 648 6083 
www.aolaenud.ee Tutvuge tingimuste-
ga, konsulteerige asjatundjatega.

tel 5553 3064, 5554 0620 
e-post info@holmesmeyers.eu

KÕIK
SAAVAD
RAHA!

Holmes & Meyers  
annab metsa

 
omanikule 

iga meie raiutud 
tihumeetri eest  

1 € reisiraha.

Ostame kasvava metsa raieõigust. 
Pakkuda võib lageraidest  

harvenduseni.

Eripakkumine!
Pakume lepiku eest head hinda.

Kirjanike Maja musta 
laega saalis, Harju 1, Tallinn

Info telefonidel 6 276 410 ja 6 276 412
Pilet 2 eurot, (üli)õpilastele ja 

pensionäridele 1 euro

14. november kell 18.00
Sõna on lind

Eesti PENi kirjandusõhtu. 
ESituSElE tulEb kEElatud  
ja vangiStatud kirjanikE 

looming: 
Artur AlliKsAAr, JohNNy B, ENN uiBo.
Esitletakse raamatusarja “PENi raamatu-
kogu” esimest raamatut, bosnia-kanada 

luuletaja Goran simici kogu “Kui sured nagu 
kass”(tlk Kätlin Kaldmaa, kirjastus Kite). 

Esinevad Peeter sauter, tiina laanem, igor 
Kotjuh, Doris Kareva, Kätlin Kaldmaa

 

Müük
11 Müüa lõhutud kuivad ja toored  

küttepuud. Info 509 2933. 
11 Müüki tuli suures koguses kvali-

teetset kasutatud kontorimööblit.  
Tähetorni 21-j Tall.E-R 10-17 APUNEKS OÜ 
11 Saetud, lõhutud küttepuud: kuiv 

lepp (50cm ), metsakuiv kuusk (pikkus 
tellija soovil) ja kuiv kask (30cm) võrk-
kotis  koos transpordiga. Tel 672 5338, 
mob 525 9433 Võtikmetsa OÜ

Nõmme Muusikakooli  
60.aastapäeva kontsert toimub 

 Estonia Kontserdisaalis

 24.novembril kell 13.00. 
Piletid saadaval üks tund enne kontserdi 

 algust kontserdisaali kassast.

Vilistlaste kokkutulek toimub Nõmme  
Muusikakoolis sama päeva õhtul kell 18.00.

Täpsema informatsiooni õhtu korralduse kohta 
leiate kooli kodulehelt aadressil  www.nmkool.ee kuulutus.lehed.ee

Eesti Ekspressi, Maalehte  
ja Eesti Päevalehte  
nüüd ühest kohast!

KuulutustE 
tElliMinE
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Ilm Eestis

selge pilvesvahelduv
pilvisus

hoovihmvihm äike rahelörts lumi

0 0

+7
+7

+7

+7

+7

+6+6

+8+8

+9 +8

+9

Kolmapäev +5...+9
Lääne- ja edelatuul 6–12 (15) m/s

Neljapäev +5...+8
Lääne- ja edelatuul 4–10 (17) m/s

Reede +5...+8
Lääne- ja edelatuul 5–11 (13) m/s

Laupäev +4...+8
Edela- ja lõunatuul 3–10 (13) m/s

••   Nokastanud lord teenrile: 
„John! Kas te ei leia, et sellel jogurtil 
on väga veider maitse?!” 
„Jah, sir. Veel enam, sellel jogurtil 
on ka väga veider nimi, sir.” 
„Ja kuidas see siis 
kõlab?”„Majonees, sir!”
••   Ühes Pariisi koolis kontrollib 
õpetaja õpilaste kohalolekut: 
„Mustafa ibn Kemal?” 
„Siin.” 
„Ahmed al-Akhdar?” 
„Siin.” 
„Alla-in bar-Biir?” 
„Õpetaja, minu nime hääldatakse 
„Alain Barbier”.”

••   Mehed kuulavad haiglapalatis 
raadiost tervituste saadet. 
„Tere! Ma tahaksin tervitada oma 
abikaasat, kes praegu haiglavoodis 
lebab.” 
Üks meestest tõstab oma side-
meisse mähitud pea: 
„Poisid! See on ju minu naine!”„Kas 
tahate talle veel midagi edasi 
öelda?” küsib saatejuht. 
„Kui ma ta veel kord tema sekretä-
riga taban, siis virutan mitte taigna-
rulli, vaid triikrauaga!” 
Mehed palatis:„Ah nii! Ja sina 
rääkisid, et said hokimängus kepiga 
vastu pead...” 

5 3
9 1 6 2

2 5 8
3

1 4 9 5 8
1

1 2 4
3 8 1 5

9 7

7 1 2 5 8 4 6 3 9
9 5 8 1 3 6 2 4 7
6 3 4 7 2 9 1 5 8
3 4 7 6 1 8 5 9 2
2 6 1 4 9 5 8 7 3
5 8 9 3 7 2 4 6 1
1 2 5 9 4 3 7 8 6
4 7 3 8 6 1 9 2 5
8 9 6 2 5 7 3 1 4
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Eelmise mängu lahendus:SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da vaid ühel kor ral.

ETV2, Kanal 11, TV6, Kanal 12

ETV TV3Kanal 2

	06.55	 Terevisioon
	08.55	 Draamasari Holby City haigla:� 

Peresidemed
09.55	 Terevisioon*
	11.55	 OP!*
	12.30	 Ajavaod:� Väljatõstmine*
	13.00	 Riigikogu infotund. Otseüle-

kanne
	14.00	 Vabariigi kodanikud*
	15.00	 Draamasari Kodutänav:� Takso*
	16.00	 Draamasari Holby City haigla:� 

Peresidemed*
	17.00	 Aktuaalne kaamera
	17.10	 Minuscule:� Romeo ja sipelga-

preili 
17.25	 Jalgpalli sõpruskohtumine 

Araabia Ühendemiraadid –
Eesti 1. poolaeg

	18.20	 3 hitti:� Tantsuvideod 2012 
18.30	 Aktuaalne kaamera
	19.00	 Ringvaade
	20.05	 Pealtnägija
	21.00	 Aktuaalne kaamera. Ilm
	21.30	 Sport
	21.40	 Foorum
	22.30	 Eesti dokk Tallinna sümfoonia 
23.00	 Komöödiasari Riigimehed:� 

Piloot 

23.25	 Ringvaade*
	00.30	 Riigikogu infotund*
	01.36	 ERR-i uudised

	06.00	 Punased roosid*, 380 
	06.45	 Joonissari Multimaania
	07.10	 Joonissari Kasskoer:� Uudishimu 

peaaegu tappis Kassi
	07.35	 Joonissari Pisipõnnide seiklu-

sed:� Pisipõnnide MTV eri
	08.00	 Reporter*
	09.00	 Ettevaatust ingliga*, 182 
	10.00	 Keelatud vili*, 1 :� Uus sari!
	11.00	 Kodus ja võõrsil*, 5371 
	11.30	 Süvahavva*:� Tommi
	12.30	 Kelgukoerad*

	13.30	 Team Knight Rider:� Hävingu 
leegion – Viimane osa!

	14.30	 Komissar Rex:� Esimene auhind
	15.30	 Punased roosid, 381
	16.30	 Keelatud vili, 2 
	17.30	 Ettevaatust ingliga, 183 
	18.30	 Kodus ja võõrsil, 5372 
	19.00	 Reporter
	20.00	 Suur lotokolmapäev
	21.00	 Meie aasta Siberis:� Alistuv naine
	21.30	 Pilvede all
	22.30	 Vahelevõtja:� Vajalik kurjus
	23.25	 Hea naine:� Kaks kohtusaali
	00.25	 Mentalist:� Roosivärvi klaasid
	01.20	 NCIS Los Angeles*:� Petised
	02.05	 Krimi*
	02.30	 Rooli võim*
	02.55	 Reporter*
	03.45	 Saladused*
	04.25	 Mängufilm Viimane kuul* 

	06.15	 Multifilm Beyblade
	06.37	 Multifilm Pop Pixie
	06.50	 Multifilm Pop Pixie
	07.05	 Multifilm Käsna-Kalle Kantpüks
	07.30	 Multifilm Beyblade
	07.55	 Kaunis Lola, 52*
	08.55	 Kirgede torm, 1507*
	09.55	 Vaprad ja ilusad, 6347*
	10.20	 Kaua võib! *
	10.50	 Top Shop
	11.05	 Õhtusöök viiele:� 4, 22*
	11.35	 Kõige naljakamad koduvi-

deod*
	12.05	 Valgekrae 1, 15:� Kastist välja
	13.00	 Suletud uste taga 2, 4*
	14.00	 CSI New York, 17:� Lahti pakitud*
	15.00	 Vaprad ja ilusad, 6348
	15.25	 Selline on elu!
	16.25	 Kaunis Lola, 53
	17.25	 Kirgede torm, 1508
	18.30	 Kõige naljakamad koduvideod
	19.00	 Seitsmesed uudised
	19.30	 Õhtusöök viiele 4, 23:� Taara-

linna tarmukad
	20.00	 Meisterkokk 3, 10:� 11 parimat 

võistlevad
	21.00	 Nurjatud tüdrukud 1, 11:� Kuni 

surm teid lahutab
	22.00	 Faktuaalne kaamera*
	22.30	 Top Gear:� 50 aastat Bondi-auto-

sid
	23.50	 Üksus 4, 2:� Ootamatu lend
	00.50	 Victoria püssi ja panniga 2, 10
	01.23	 TV3play.ee uudised
	01.25	 Peamine kahtlusalune 1, 4:� Tore 

mees, aga surnud
	02.20	 Kuldsuu Ted 2, 13:� Raputa koera
	02.45	 Seitsmesed uudised
	03.10	 Top Gear*
	04.15	 Victoria püssi ja panniga 2, 10*
	04.40	 Õhtusöök viiele 4, 23:� Taara-

linna tarmukad*
	05.05	 Seitsmesed uudised
	05.30	 Selline on elu!:� Te armastate 

oma koeri rohkem kui mind. *

ETV2
07.10 Animasari Võlukarussell 07.20 Anima-
sari Siilipoiss Alfredi salapärased seiklused 
07.30 Animasari Väike Nicolas 07.45 Anima-
sari Näh * 07.50 Animasari SimsalaGrimm 
08.15 Lastetuba 08.35 Traali-vaali 09.00 
Ringvaade* 10.05 Loor ja kõrged kontsad, 
2/6 10.35 Eesti TOP 7* 11.19 ERR-i uudised 
16.30 Puutepunkt* 17.00 Aisopose teater 
17.10 Animasari Võlukarussell 17.20 Anima-
sari Mamma Muu ja vares 17.30 Animasari 
Väike Nicolas 17.40 Animasari Geronimo 
Stiltoni lõbusad lood 18.05 Animasari Näh  
18.15 Lastetuba 18.30 Jalgpalli sõpruskoh-
tumine Araabia Ühendemiraadid – Eesti 2. 
poolaeg 19.20 Aktuaalne kaamera  19.30 
Aktuaalne kaamera  20.00 Meie inimesed 
20.25 Tänavaristlejad* 20.50 Ilus maa 21.00 
BFM esitleb 21.15 BFM esitleb 21.30 Troonide 
mäng, 10/10 22.25 Prantsuse filmikuu Lõbu-
maja  00.25 Tartu muusikapäevad 30 00.59 
ERR-i uudised

Kanal 11
06.35 Peremees otsib perenaist* 07.25 Saint 

Tropez 08.30 Doktor Oz* 09.25 Doktor Oz 
10.20 Ellen* 11.15 Superlapsehoidja* 12.10 
Top Shop 12.25 Kuidas alasti hea välja näha? 
5* 13.25 Kadunud* 14.20 Tee õnnele, 485  
15.15 Tee õnnele, 486 16.10 Superlapse-
hoidja 17.05 Naistekliinik, 28  18.00 Doktor 
Oz 19.00 Peremees otsib perenaist 20.00 
Ellen 21.00 Mängufilm Unetus 23 23.15 
90210: Enesepettus 00.00 Reporter 00.50 
Naistekliinik*, 28  01.40 Peremees otsib pere-
naist* 02.30 Saint Tropez* 03.25 Doktor Oz* 
04.10 Doktor Oz* 05.00 Reporter* 05.45 
Talisman, 15
 TV6
06.00 Hommikuraadio 09.00 Seitsmesed 
uudised 09.30 Kodu keset linna 1, 64 10.00 
Kutsuge Cobra 111, 18 11.00 Max Payne 
13.15 Top Shop 13.30 Kodu keset linna 1, 65 
14.00 Brigaad 3 2, 4 15.00 Kutsuge Cobra 11 
1, 18 16.00 Kuidas ma kohtasin teie ema 3, 8 
16.30 Kälimehed 4, 5 17.30 Kutsuge Cobra 11 
1, 19 18.30 Simpsonid 14, 7 19.00 Perepea 1, 7 
19.30 Kuidas ma kohtasin teie ema 3, 9 20.00 
Moodne perekond 3, 4 20.30 Simpsonid 14, 

8 21.00 KINOÕHTU: Mereväelane 22.40 Pal-
jalt naljakas 1 23.10 Euroopa Pokkeriturnee 
00:10 Kuritöö 2, 5 01.05 X-Files 7, 56 02.00 
Hommikuraadio 05.00 Kodu keset linna 1, 
65 05.25 Seitsmesed uudised 05.50 Uudis-
temagasin

Kanal 12
06.30 Rannavalve 07.20 Adrenaliinisõltlane 
Jack Osbourne 08.10 Teolt tabatud* 09.00 
Reporter 10.00 Galileo* 10.30 Ärapanija* 
11.00 Jututuba 13.50 Kloun* 14.45 Wal-
ker – Texase korravalvur* 15.35 Maailma 
kõige rumalamad..., 1  16.25 Merepatrull 
17.15 Kloun 18.10 Walker – Texase korra-
valvur 19.00 Tuvikesed* 19.30 Tuvikesed* 
20.00 Galileo 20.30 Krimi 21.00 Kaks ja pool 
meest* 21.30 Mängufilm Karje 4 23.30 Adre-
naliinisõltlane Jack Osbourne 00.25 Kaks ja 
pool meest 00.50 Tuvikesed 01.15 Tuvikesed 
01.40 Night Chat 05.00 Postimees.ee

JÄÄR Võtmesõnaks on kompro-
miss või selle puudumine. Sinu 
soovid ja tahtmised võivad nüüd 
minna vastuollu teiste omadega. 

SÕNN Suhted, kokkulepped, luba-
dused, koostöö on märksõnad, 
mille puhul võid tunda mõningast 
ahistatust. Võid tajuda, et teised 
piiravad kuidagi su tegevusvaba-
dust või eneseväljendust.

KAKSIKUD Partner võib nii ülla-
tada kui ka ehmatada. Nii või teisiti 
toob koostöö uudseid arenguid ja 
aitab üle saada surnud punktist. 

VÄHK Kuigi tunned end hästi, 
tasuks praegu oma tervist rohkem 
hoida. Eriti kehtib see nende kohta, 
kes elavad parajasti läbi suurt 
vaimset pinget. 

LÕVI Paljud sündmused kulgevad 
pisut ebaloogiliselt. Edu tuleb sealt, 
kust sa seda ei oota, ja vastupidi. 
Teisalt on ettearvamatuses oma 
võlu, mis aitab arendada loomin-
gulist mõtlemist. 

NEITSI Inimesed on siiski erinevad 
– seda tasuks meeles pidada. Kui 
keegi sinuga nõus ei ole, ära võta 
seda isiklikult. Lihtsalt sinu idee 
pole praegu vastuvõetav. 

KAALUD Suuremate rahaliste ris-
kide võtmisega tasuks ettevaatlik 
olla. Sa võid langeda ka ostumaa-
nia ohvriks. 

SKORPION Raha ja asjade maa-
ilmaga võib praegu kaasas käia 
ülemäärane energiakulu. Kui keegi 
tahab raha laenata, leia usutav 
põhjus keeldumiseks. 

AMBUR Ole tähelepanelik asja-
olude suhtes, millest sul puudub 
piisav ülevaade ja selgus. Sulle 
võidakse midagi olulist rääkimata 
jätta või teed ise valearvestuse. 

KALJUKITS Ole ettevaatlik ohtlike 
seadmetega töötades – tegelikult 
igas olukorras, kus pead olema 
kiire ja täpse reaktsiooniga.  
Tunnete tasandil tõmbab sind 
eksootiliste ja kummaliste paikade 
poole. 

VEEVALAJA Täpsus võib praegu 
olla sinu nõrk külg. Igasugune 
süsteem ja reeglid tunduvad sulle 
su vabadusi ahistavat. 

KALAD Paned tähele selliseid 
alatoone, millest paljud üldse 
aru ei saa. Kuid sina mõtled lausa 
sümbolites. 
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Näitusele „Must kleit vabal teemal” on palu-
tud põneva looga kleidid. Kunstnikud tõlgen-
davad moemaailma kameeleoni isiklike lugu-
de või mänguliste ideede kaudu. 
Näituse kuraator: Anu Hint.
Osalejad: Kalle Aasamäe, Katre Arula, Ket-
lin Bachmann-Põldroos, Diana Denissova, 
Anu Hint, Xenia Joost, Aldo Järvsoo, Monika 
Kisand, Anne Metsis, Tiia Orgna, Juta Piirlaid, 
Thea Pilvet, Marija Posa, Küllike Tuvikene ja 
Mari Ann Vellerand (� lmiga).
Näitus jääb Hobusepea galeriis avatuks 
19. novembrini.

Tegemist on õhtu- või kokteilikleidiga, 
mida iseloomustab lisaks värvile ka 
lihtne lõige ja sageli ka üsna lühike 
pikkus. Moeajaloolased on ühel mee-
lel, et väikese musta kleidi leiutajaks 
võib pidada Coco Chaneli, kes pak-
kus 1926. aastal Ameerika Vogue’is 
välja universaalse, ajatu (see selgus 
küll alles hiljem) ja soodsa kleidikese, 
mida sobis kanda igal päevaajal (või ka 
öösel). Lõunaajal näiteks jaki ja madala-
te kingadega, õhtuvalguses oli must 
kleit aga ideaalne taust juvee-
lidele. Samuti sai sellest klei-
dist omamoodi ühiskondliku 
hierarhia kadumise sümbol.

Chaneli värske leiutis lei-
dis endale tänuväärse levi-
kanali Hollywoodi näol, kuna 
filmitegijad eelistasid mus-
ti kleidikesi värvilistele tänu 
1922. aastal leiutatud Tech-
nicolor-meetodile, mis tõi 
küll kinolinale värvid, kuid 
need nägid välja üsna plas-
sid. Must oli femme fatale’i 
kindlaim valik!

Ka sõjajärgne uuskon-
servatism (Diori New Look) 
soosis musta. 1960-ndad 
tegelesid peamiselt kleitide 
lühendamisega. 1970-nda-
tel kaotas must korraks oma 
populaarsuse, kuid 1980-nda-
tel toimunud uuendused kan-
gatehnoloogias (levis trikotaaž 
ja lükra) tõid väikese musta 
taas pildile: must oli ideaalne 
taust 1980-ndate (võlts)teeman-
ditest moe ehetele. Ka grungega 
sobis väike must ideaalselt. Ligi 
saja aastaga on väikesest mus-
tast kleidikesest saanud ikoon.

Enne Chaneli peeti musta kleiti peamiselt lei-
nariietuseks, selle kandmist väljaspool leina-
aega aga sobimatuks. Kuid see-eest arendati 
musta kleidi kandmisest välja terve sümboli-
te keel, mis kulmineerus kuninganna Victoria 
ajal, kui lesk pidi vähemalt kaks aastat kand-
ma erinevaid ja väga täpselt reglementeeri-
tud leinarüüsid. Vahetult enne Chaneli rapu-
tust moemaailmas elas must kleit üle ühe kur-
va renessansi Esimeses maailmasõjas massili-
selt lesestunud naiste tõttu.
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Disain

MIS TOIMUB?

VÄIKE MUST AJALUGU

LEINARÜÜ KÕRGHETK

Tegemist on õhtu- või kokteilikleidiga, 
mida iseloomustab lisaks värvile ka 
lihtne lõige ja sageli ka üsna lühike 
pikkus. Moeajaloolased on ühel mee-
lel, et väikese musta kleidi leiutajaks 
võib pidada Coco Chaneli, kes pak-
kus 1926. aastal Ameerika Vogue’is 
välja universaalse, ajatu (see selgus 
küll alles hiljem) ja soodsa kleidikese, 
mida sobis kanda igal päevaajal (või ka 
öösel). Lõunaajal näiteks jaki ja madala-
te kingadega, õhtuvalguses oli must 
kleit aga ideaalne taust juvee-
lidele. Samuti sai sellest klei-
dist omamoodi ühiskondliku 
hierarhia kadumise sümbol.

Chaneli värske leiutis lei-
dis endale tänuväärse levi-
kanali Hollywoodi näol, kuna 
filmitegijad eelistasid mus-
ti kleidikesi värvilistele tänu 
1922. aastal leiutatud Tech-
nicolor-meetodile, mis tõi 
küll kinolinale värvid, kuid 
need nägid välja üsna plas-

femme fatale’i 

Ka sõjajärgne uuskon-
servatism (Diori New Look) 
soosis musta. 1960-ndad 
tegelesid peamiselt kleitide 
lühendamisega. 1970-nda-
tel kaotas must korraks oma 
populaarsuse, kuid 1980-nda-
tel toimunud uuendused kan-
gatehnoloogias (levis trikotaaž 
ja lükra) tõid väikese musta 
taas pildile: must oli ideaalne 
taust 1980-ndate (võlts)teeman-
ditest moe ehetele. Ka grungega 
sobis väike must ideaalselt. Ligi 
saja aastaga on väikesest mus-
tast kleidikesest saanud ikoon.

LEHT + DVD LEHT

Miks must?

-1- John Singer Sargenti maalis 1884. aastal „Madame X-i portree”. Musta kleiti rüütatud naise provokatiivne salapära põhjustas 
korraliku skandaali. -2- Ketlin Bachmanni värelevalt barokne õhtukleit ja Juta Piirlaiu vaikselt pungilik „Hingedekuu kleit”. 
-3- Ühe legendaarsema väikese musta kleidikese kandis ajalukku (koos valgetest pärlitest keega) Audrey Hepburn � lmis 
„Hommikueine Ti� any juures” (1961). Hubert de Givenchy loodud ikoon müüdi 2006. aastal oksjonil 410 000 naela eest era-
kogusse. -4- Must laseb hingata Xenia Joosti lihtsatel drapeeringutel. -5- Näituse üks provokatiivsemaid seisukohavõtte on 
kindlasti Anu Hindi kleit, mida on mõjutanud Tartu kunstimuuseumi vahejuhtum Jaan Toomiku kurikuulsa purgi-looga. -6- Thea 
Pilvet-Martinson on tunnistanud, et must värv annab vabaduse ja sõltumatuse, mis jätab kandjale hingamisruumi: „Must värv 
neelab vaataja pilgu, kandjale annab aga jõudu ja lisab salapära.” -7- Marija Posa pliiatslõikeline kleidike, elustatud aukudest 
koosneva ornamendiga. Fotod: Martin Dremljuga, arhiiv
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